
SERIÁL
Jan Patočka se jako řidič 
liazky zúčastnil Expedice 
Dhaulagiri 84. Jak vzpomí-
ná na cestu do Himalájí za 
volantem nákladního auta?
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VODNÍ PRVEK
Mezi Klubem a poštou je 
právě dokončován vodní 
prvek. Kdy nabídne kory-
to řeky Jizery očekávané 
osvěžení? 

str. 2

 ZÁŘÍ 2023

HLUK Z D10
Město oslovilo Ředitelství 
silnic a dálnic a požádalo 
je o měření intenzity hluku 
způsobeného dopravou na 
dálnici D10.
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Lávky: první nadměrný náklad hladce dorazil 
na místo určení, druhý přijede na konci září

Kde je vule, 
tam je cesta…

Drazí Hradišťáci, ale i přespolní čtenáři našeho Kamelotu, 
parné prázdniny doprovázené letními bouřkami (například tou, která město 

ochladila během tradiční Anenské pouti) máme za sebou a je před námi další 
školní rok, sportovní sezóna a návrat do běžného pracovního rytmu. Z poklid-
ného prázdninového tempa střihem do hektického zářijového kolotoče. Ne jinak 
je tomu na radnici, i když tady je hektický spíše konec srpna, kdy je do konce 
prázdnin nutné stihnout všechny opravy a vylepšení ve školách. Vše musí být 
připraveno a naklizeno, aby se mohli děti a učitelé vrátit do kvalitního prostředí. 
Kéž se dítkám ve škole líbí a mají hlavy na cestě k novým zkušenostem a zna-
lostem, které se jim učitelé budou snažit vštěpit, otevřené. Učitelům přeji hodně 
trpělivosti, empatie, elánu, krásných zážitků a hlavně pocitu naplnění na jejich 
učitelské cestě.

Téma cesty volím záměrně. Právě na podzim některé nové cesty vznikají 
nebo se obnovují díky realizovaným lávkám. Cesta od prvotní myšlenky k jejich 
výstavbě byla, přinejmenším v případě lávky přes D10, dlouhá, u lávky u Kofoly 
kratší, ale o to trnitější. A podobné je to u všech větších a někdy i menších projek-
tů, které se na radnici připravují. Třeba opravit chodník a zřídit parkovací stání je 
jednoduché, jenže… Pokud se vše řeší správně a podle platné legislativy, skoro 
vždy se objeví něco nebo někdo, kdo věc zkomplikuje. A najít pak vzájemný 
konsenzus může trvat měsíce – jako na Habeši. Ale kde je vůle, tam je i cesta,  
a třebaže je trnitější nebo delší, vede k cíli.

Spousta místních občanů si uchovává krásné vzpomínky na cvičení a spor-
tování v Sokole. Ten hradišťský letos slaví 160 let od svého založení. Také jeho 
životní cesta byla hodně trnitá a zachování sokolských tradic muselo být podlože-
no silnou vůlí. K tomuto výročí připravilo muzeum rozsáhlou výstavu věnovanou 
tomuto nejdéle fungujícímu místnímu spolku. Určitě si ji nenechte ujít.

A dovolte mi pozvat Vás na konec ještě na již devátý ročník Sousedské 
slavnosti. V sobotu 16. září se do Hradiště určitě sjede spousta rodáků, přátel  
i dalších lidí, kteří mají naše město v srdci a jež životní cesta do Mnichovo Hradi-
ště zavedla. Ti všichni se zde potkají, popovídají si nebo si třeba připomenou své 
mládí. A od toho Sousedská přeci je… 

Se sokolským „nazdar“ na viděnou třeba právě na Sousedské.

Jan Mareš, místostarosta města

INZERCE

Mezi největší investice, které město 
realizuje v letošním roce, patří láv-
ky přes Jizeru ve směru na Klášter  
a přes dálnici D10 na Horku. Po 
obou lávkách se poprvé projdeme 
letos na podzim. Zatímco lávka přes 
Jizeru už má důležitý milník za se-
bou – na konci července řeku pře-
klenul ocelový nosník – lávku přes 
dálnici toto čeká v polovině září.

Poslední červencový víkend na-
bídl nevšední podívanou. V sobotu 
29. července do města po dálnici 
směrem od Prahy, z areálu spo-
lečnosti Hanyš, dorazil nadměrný 
náklad. Souprava dlouhá 54 metrů 
přivezla do Hradiště 47metrový nos-
ník, který je základem právě vznika-
jící lávky přes Jizeru. Po překonání 
kruhového objezdu u čerpací stanice 
KM Prona, které si vyžádalo zvednu-
tí celého nákladu nad úroveň okruž-
ní křižovatky, dorazil náklad na místo 
určení u Kofoly. V neděli pak dělníci 
za pomoci jeřábu umístili nosník na 
místo.    ...2

 

Farma Přestavlky u Mnichova Hradiště 
nabízí čerstvé kuřecí maso 

z vlastního chovu ve své prodejně v Přestavlkách  

Termíny prodeje naleznete na www.zdbrezina.cz 

FB: ZD Březina nad Jizerou a IG: zd_brezina       Telefon: 730140709                                                                                       

INZERCE

INZERCE

Odkanalizování 
Hoškovic a Dnebohu

Město začíná společně s Vodovo-
dy a kanalizacemi Mladá Boleslav 
připravovat projekt odkanalizování 
místních částí Hoškovice a Dneboh. 
Zatímco projektování veřejných stok 
již probíhá, projekce přípojek si vy-
žádá součinnost obyvatel. V úterý 
26. září se v městském kině od 18 
hodin uskuteční veřejné setkání, kde 
bude projekt představen. (wes)  

°
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TELEGRAFICKY ZE ZASEDÁNÍ 
RADY MĚSTA

PRAVIDLA SE MĚNÍ, NOUZOVÉ UBYTOVÁNÍ V HROZNU ZŮSTÁVÁ
Od července začal platit nový zákon, který změnil pravidla pro uby-

továvání uprchlíků z Ukrajiny. V souvislosti s tím ztratila část Ukrajinců, 
kterým město zajistilo ubytování v bývalém hotelu U Hroznu, status zrani-
telné osoby. To sice neznamená, že by se tzv. „nezranitelné“ osoby mu-
sely z hotelových pokojů vystěhovat, mezi nimi a městem však musela 
být uzavřena standardní nájemní smlouva. Rada města uzavření těchto 
smluv schválila, a to v trvání do konce roku 2023.

NADAČNÍ FOND PŘISPĚL NA VÝROČÍ LIAZU, LÁVKU PŘES DÁLNICI 
I ARCHITEKTONICKOU SOUTĚŽ

Spolupráce mezi městem a Nadačním fondem ŠKODA AUTO trvá již 
několik let a je na vysoké úrovni. Z projektů, které Mnichovo Hradiště při-
pravuje k realizaci, podporuje NFŠA celou řadu. V poslední době přispěl 
201 tisíc Kč na pokračování projektu sdílených kol, 250 tisíc Kč na akci 70 
let LIAZu v Mnichově Hradišti, dále milion Kč na realizaci soutěže o návrh 
na přístavbu ZŠ Studentská a sportovní haly nebo 2,66 milionu Kč na 
realizaci lávky pro pěší a cyklisty přes dálnici D10. Co se týče posledního 
jmenovaného projektu, právě NFŠA byl rovněž důležitým iniciátorem in-
vestiční akce – finančně podpořil projektovou přípravu lávky, díky čemuž 
investice získala jasné obrysy a následně i podporu zastupitelstva. Radní 
schválili přijetí jednotlivých finančních darů v červenci.

ZUŠ JAKO ORGANIZACI MĚSTA POVEDE JAN ČÍŽEK
Transformace Základní umělecké školy Mnichovo Hradiště z původně 

krajské organizace v městskou příspěvkovou organizaci bude oficiálně 
dokonána 1. ledna 2024. Oficiálně je však ZUŠ pod hlavičkou města již 
založena. Jejím vedením rada města jednomyslně pověřila Jana Čížka, 
dosavadního vedoucího hudebního oboru a zástupce ředitelky Evy Šev-
ců.

SMLOUVA SE SPOLEČNOSTÍ EKO-KOM ZOHLEDŇUJE NOVOU LE-
GISLATIVU

Město má se společností EKO-KOM, která provozuje celorepublikový 
systém třídění, recyklace a využití obalového odpadu, uzavřenou smlou-
vu. Na základě tohoto vztahu je odměňováno za efektivní třídění odpadu. 
Úprava legislativy si vyžádala uzavření aktualizované smlouvy, jejíž pod-
pis rada během letních prázdnin posvětila. Mnichovo Hradiště na základě 
smluvního vztahu od EKO-KOM každoročně obdrží cca 1,7 milionu Kč, 
což představuje desetinu nákladů na odpadové hospodářství města.

MĚSTO PŘIJALO 29,5 MILIONU KČ ZE STÁTNÍHO FONDU DOPRAV-
NÍ INFRASTRUKTURY

Stavba lávky přes dálnici D10 směrem na Horku probíhá a v polovině 
září by těleso lávky mělo být usazené nad prostorem dálnice. Realizace 
tohoto projektu probíhá jen díky finanční podpoře, které se městu podařilo 
získat z více stran. Nejdůležitějším donátorem byl v tomto ohledu Státní 
fond dopravní infrastruktury (SFDI), který na stavbu uvolnil dotaci ve výši 
bezmála 29,5 milionu korun. Rada oficiálně schválila přijetí této dotace.

TROJICI RYCHLOSTNÍCH RADARŮ BUDE MĚSTO SOUTĚŽIT ZNO-
VU, REALIZACE SE POSOUVÁ

V roce 2021 proběhl na několika místech v ORP Mnichovo Hradiště 
monitoring dopravy, jehož výsledky poukázaly na místy až překvapivou 
míru nedodržování maximální povolené rychlosti. Město následně vytipo-
valo tři lokality, ve kterých hodlá zřídit úsekové měření rychlosti (Turnov-
ská ulice v Mnichově Hradišti, ulice 5. května ve Veselé a kněžmostská 
silnice ve směru na Boseň), a začalo připravovat jejich realizaci. Rada se 
nyní zabývala výsledky soutěže. Vzhledem k tomu, že byla podána jediná 
nabídka, a to výrazně vyšší než předpokládaných sedm milionů korun, 
radní se výběrové řízení rozhodli zrušit a po úpravě zadávací dokumenta-
ce vypsat znovu. Realizace trojice radarů, jež měla proběhnout v prvním 
pololetí roku 2024, se tak posune.

OBYVATELÉ LOKALITY NA HABEŠI BY SE NA JAŘE MĚLI PROJÍT 
PO NOVÝCH CHODNÍCÍCH

Radní schválili zadávací dokumentaci výběrového řízení, a zača-
lo tak hledání dodavatele, který dokončí proměnu uličních prostorů na 
Habeši. Jedná se o chodníky v ulicích Komenského a Boženy Němcové  
a napojení ulic Husovy a Boženy Němcové na Turnovskou ulici. Po již 
provedené rekonstrukci vozovky čeká dodavatele rekonstrukce chodníků 
a úprava jejich šířek, vybudování parkovacích pásů a zvýšených křižo-
vatkových ploch nebo napojení uličních prostorů na Turnovskou ulici. Po 
vysoutěžení dodavatele budou práce probíhat od září 2023 (do konce 
roku by měly být hotové ulice Komenského a Boženy Němcové) do dub-
na 2024 (veřejné prostranství mezi ulicemi Husova, Turnovská a Boženy 
Němcové vč. zvýšené křižovatky ulic Husova a Boženy Němcové).

Z TENISOVÉHO KURTU VÍCEÚČELOVÉ HŘIŠTĚ
Ve sportovním areálu uprostřed Dnebohu jsou k dispozici tři antukové 

tenisové kurty. Místní městu v roce 2022 navrhli úpravu toho nejméně 
využívaného a jeho přestavbu na víceúčelové hřiště, jež by bylo vhod-
né na další sporty – malý fotbal, nohejbal, volejbal, tenis či jiné míčo-
vé a raketové hry. Úprava má přispět jednak k vyššímu využívání hřiště  
a jednak usnadnit a zlevnit jeho údržbu, na které se místní podílejí. Rada 
nyní schválila pořadí uchazečů. Vítězem výběrového řízení se stala fir-
ma UT Sport s.r.o. následovaná firmou Stavotrans s.r.o. Během podzimu 
by rekonstrukce hřiště měla proběhnout. Na pokrytí nákladů, které jsou 
odhadovány na 1,5 milionu korun, přispěl městu Nadační fond ŠKODA 
AUTO částkou 656 tisíc korun.

Lávky: první nadměrný náklad hladce dorazil 
na místo určení, druhý přijede na konci září
...dokončení z titulní strany

Realizace lávky přes Jizeru nyní 
vstoupila do další fáze. V té bude 
probíhat betonování vlastní lávky  
a souběžně také budování cyklo-
stezky, která lávku propojí se stáva-
jícími komunikacemi na klášterské 
straně. 

Na staveništi u dálnice jsou ho-
tové betonáže a čeká se na instalaci 
tělesa lávky. To je rovněž připrave-
né, a tak se čeká jen na smluvený 
termín. V noci z 30. září na 1. října 
bude dálnice dočasně uzavřená  
a lávku na místo usadí jeřáb s vy-
sokou nosností, který si poradí i s 
břemeny o váze 600 tun.

Město do obou lávek investuje 
ve snaze zvýšit prostupnost silně 
fragmentarizované krajiny – na jed-
né straně tvoří přirozenou překážku 
mezi městem a jeho okolím řeka 
Jizera, na straně druhé dálnice. Vý-
znam lávek bude jak rekreační, tak 
dopravní. (wes)

Od 1. července je provozovatelem 
kanalizace ve Veselé společnost 
Vodovody a kanalizace Mladá Bo-
leslav a.s. Z tohoto důvodu nebude 
město již vystavovat zálohové faktu-
ry na vodné a stočné za 2. čtvrtletí 
letošního roku. Občané obdrží až 
vyúčtovací faktury na základě infor-
mací z Vodovodů a kanalizací Mladá 
Boleslav. (wes)

Vodní prvek na náměstí bude dokončen v září
Revitalizace Masarykova náměstí 
je v letošním roce zakonzervovaná 
kvůli probíhající generální rekon-
strukci budovy Klubu (čp. 299 ) a ob-
jízdné trase vedoucí přes náměstí, 
kterou si vyžádala stavba silničního 
mostu na obchvatu města. Během 
léta tak měl být v prostoru náměstí 
mezi Klubem a poštou dokončen 
pouze vodní prvek, ten však osvěže-
ní nabídne až v září. Důvodů zpož-
dění je vícero.

Vodní prvek znázorňující ko-
ryto řeky Jizery měl být původně 
tvořen bloky monolitického betonu. 
Toto řešení navrhovala projekční 
kancelář. Dodavatel stavby, společ-
nost H-Intes, která rovněž provádí 
revitalizaci náměstí, však upozor-
ňoval na možná rizika. Zejména na 
nemožnost garantovat dostatečně 
kvalitní a odolnou povrchovou kva-
litu a barevnost monolitického beto-
nu. Bylo proto rozhodnuto o náhradě 
monolitů železobetonovými prefabri-

káty, která si ale vyžádala kompletní 
přepracování projektu, a to zejména 
řešení z pohledu statiky a návrhu 
výztuže, dále přepracovávání reali-
zační dokumentace i projektu tech-
nologie a teprve poté, po všestranné 
dohodě, mohla být objednávka dílců 

potvrzena. Protože náročné poža-
davky na výrobu nebylo možné v 
Čechách zajistit, byla výroba zadána 
německé firmě Godelmann, která 
prefabrikáty vyrábí ve svém bavor-
ském závodě. To si ovšem vyžádalo 
další tři měsíce na splnění dodávky 

z kapacitních důvodů závodu. Sta-
vební část vodního prvku bude do-
končena v první polovině září, tedy 
před Sousedskou slavností. Vedle 
usazení dílců proběhne ještě finál-
ní úprava okolí. Ve druhé polovině 
měsíce bude subdodavatelská firma 
KTS-AME instalovat technologickou 
část vodního prvku, jehož chod bude 
následně spuštěn.

„Z uvedených okolností je pa-
trné, že kvalitně vyprojektovat tako-
výto prvek, aby splňoval požadavky 
na kvalitu realizace, odolnost a aby 
vůbec byl realizovatelný, je podstat-
ně složitější, než by se mohlo zdát,“ 
konstatuje místostarosta Jan Mareš.

Prakticky souběžně s vodním 
prvkem provádí firma H-Intes také 
montáž dalšího přístřešku pro cestu-
jící u autobusové zastávky před rad-
nicí (směr na MB) a již osadila nové 
zahrazovací sloupky před poštou.

Martin Weiss

První části vodního prvku do města z Německa dorazily 16. srpna.

Vodné a stočné 
fakturuje VaK

Ocenit mimořádné osobnosti, kte-
ré tvoří, inspirují, organizují, bádají 
nebo jsou vzorem z jiných důvodů, 
to je cílem Ceny města Mnichovo 
Hradiště. Navrhnout osobnosti ze 
svého okolí můžete i vy. Napadá 
vás kandidát na cenu za celoživotní 
přínos městu? Nebo snad za přínos  
v letošním roce? Kdo vás inspiruje a 
překvapuje svým zápalem? Nenech-
te si svůj tip pro sebe. Stačí vyplnit 
nominační formulář a připojit stručné 
zdůvodnění nominace. Formulář na-
leznete na webu města pod kartou  
O městě v sekci Cena a záštita měs-
ta. Příjem nominací trvá do konce 
listopadu. (wes)  

Nominujte osobnosti 
na cenu městaPráce na Klubu pokračují obnovou střechy

Generální rekonstrukce domu čp. 
299 na Masarykově náměstí, tedy 
budovy Klubu, pokračuje. To je 
ostatně vidět na první pohled.

Kolem budovy stojí lešení, bri-
zolitová omítka ze 70. let, která pře-
kryla veškeré zdobné prvky původní 
fasády, je dole a díky slunečnému 
počasí se zhotovitel mohl v polovině 
srpna pustit do rozebírání střechy. 
Po odstranění staré střešní krytiny 
a obnažení původního krovu dojde k 
rekonstrukci střechy, kterou Klub po-
třebuje jako sůl. Některé napadené 
trámy se totiž rozpadají před očima.

Také v interiérech už se cha-
rakter prací proměnil a po týdnech 
bourání začíná Klub získávat svou 
novou podobu. Jsou hotové rozvody, 
zedníci vyzdívají nové nosné prvky 
a realizují příčky, přesto zbývá ještě 
velký kus cesty, než se na sál Klubu 
vrátí zasedání zastupitelstva nebo 
kulturní pořady. Dokončení inves-
tiční akce za 42 milionů korun je  
v plánu v polovině roku 2024.

Přípravou kompletní rekonstruk-
ce objektu někdejšího okresního 
soudu se městské zastupitelstvo 
zabývalo již před dvěma desítkami 
let. Teprve v roce 2020 však zastu-
pitelé dosáhli shody na tom, že bu-
dovu bude po rekonstrukci využívat 

kulturní organizace města a městský 
úřad. Mohly se rozběhnout projekční 
práce a brzy nato i vlastní realizace. 
Dlouho se však nedařilo nalézt do-
davatele.

„Zakázku jsme soutěžili natři-
krát. Poprvé jsme neobdrželi žád-
nou nabídku, o rok později odstoupil 
těsně před podpisem smlouvy vítěz 
výběrového řízení a potenciální 
dodavatel a teprve letos se nám 
výběr zhotovitele podařilo zdárně 
dotáhnout do cíle,“ uvádí místosta-
rosta Jan Mareš. Stavbu realizuje 
litoměřická stavební firma Chládek 
& Tintěra.

Vzhledem k možným kolizím, 

k nimž by docházelo, pokud by re-
vitalizace náměstí a rekonstrukce 
Klubu probíhaly současně, byla revi-
talizace náměstí na podzim zakon-
zervována a letos se realizuje pouze 
vodní prvek. Okolí Klubu bude tedy 
revitalizováno až ve druhé půli příš-
tího roku.

Město na investiční akci získalo 
štědrou dotaci od Ministerstva pro 
místní rozvoj ve výši bezmála 19,5 
milionu korun, dvěma dalšími mili-
ony přispěl Nadační fond ŠKODA 
AUTO na vybavení společenského 
sálu audiovizuální technikou.

Martin Weiss

Průběh stavby den po dni můžete sledovat na https://kamery.mh2net.cz.
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Pachatel v Hoškovicích 
navrtal a otrávil trojici lip 
Smutné a zavrženíhodné. Tak by 
se dalo popsat jednání neznámého 
pachatele, který v červnu navrtal  
a vstříknutím neznámého jedu 
usmrtil trojici vzrostlých lip na návsi 
v místní části Hoškovice. Způsobil 
tak škodu odhadovanou na více než 
čtvrt milionu korun.

Na skutečnost, že stromy byly 
otráveny, upozornil 29. června 
správce městské zeleně. Ten při 
práci zaznamenal, že zmiňované 
stromy jsou suché, a to včetně pod-
rostů. Při podrobnějším zkoumání 
objevil v kořenech stromů navrtané 
otvory zamaskované dřevěnými 
kolíčky, zeminou a trávou. Dle me-
todiky Agentury ochrany přírody  
a krajiny ČR byla vzniklá škoda sta-
novena na bezmála 265 tisíc Kč. Na 

neznámého pachatele podalo město 
trestní oznámení.

Martin Weiss

Proběhne měření hluku v blízkosti dálnice, 
na základě výsledků zváží ŘSD opatření
Výstavba dálnice D10 výrazně 
zrychlila dopravu v regionu a po-
mohla odklonit hlavní nápor osob-
ních a nákladních automobilů, je-
muž dříve čelila centra měst a obcí 
ležících na silnici II/610. Postupem 
času s rapidně narůstající intenzitou 
dopravy, a to i v nočních hodinách, 
však přinesla dálnice problémy  

s hlukovou zátěží, které čelí obyva-
telé blízkých domů. Na městský úřad 
se obrátilo několik osob s žádostí, 
aby město iniciovalo měření míry 
akustického znečištění z dopravy na 
této pomyslné tepně. Město v této 
věci oslovilo Ředitelství silnic a dál-
nic, které žádosti vyhovělo. Měření 
hluku proběhne na podzim.

Ředitelství silnic a dálnic uzna-
lo, že kvůli dlouhodobému zvyšová-
ní objemu dopravy na dálnici může 
docházet k překračování hluko-
vých limitů z dopravy i v od dálnice 
vzdálenějších obytných budovách,  
a zahájilo tak administrativní přípra-
vy měření, jež by mělo proběhnout 
dle metodických pokynů Ministerstva 

zahraničí v září, či říjnu.
Měření bude probíhat na třech 

místech, u rodinných domů v Přesta-
vlcké ulici a v okrajových částech Ve-
selé a Olšiny přiléhajících k dálnici. 
Výsledky měření naznačí, zda a jaká 
opatření si aktuální situace ze strany 
ŘSD vyžádá.

Martin Weiss

Pan Poledník pokřtil připomínku 15. poledníku
Před letními prázdninami vzniklo 
z iniciativy Dany Hörbové a Pavla 
Břicháčka na západním okraji Dobré 
Vody zastavení, které je připomín-
kou 15. poledníku, který místo pro-
tíná. Jedná se o lavičku z truhlářské 
dílny Jednoty bratrské, kterou spo-
lečně s Hörbovými a Břicháčkovými 
financovalo město, a zároveň jde  
o další z nápadů místních obyva-
tel, jež byly přihlášeny do pilotního 
ročníku Melounu pro Hradiště a ná-
sledně obohatily či jinak ozvláštnily 
veřejný prostor.

Lavička je součástí třešňové ale-
je, kterou město společně s obyvateli 
Dobré Vody a Lhotic revitalizuje. Alej 
je aktuálně vyčištěná a prokácená a 
na podzim ji čeká nová výsadba.  Na 
tu se poařilo získat grant z progra-
mu ŠKODA Stromky. Lavičku pokřtil 

pan Poledník, který v lašském kroji 
po 15. poledníku putuje a nedávno 
procházel Lhoticemi.

Instalací připomínky 15. poled-
níku se opět rozšířil seznam realizo-
vaných nápadů, které díky projektu 

participativního rozpočtu spatřily 
světlo světa. 

Vedle vítězných návrhů, jimiž 
bylo vybudování pěší cesty na 
Vostrov (hotovo, probíhá údržba), 
revitalizace kašny v podzámčí (do 

konce listopadu bude hotová první 
etapa) a vznik inline dráhy (hotovo), 
se podařilo zařídit estetičtější kon-
tejnerové hnízdo v Orlické ulici, na-
bídnout služby komunitní sauny na 
pláži Na Kamínkách (mobilní saunu 
si město půjčuje), vyměnit prkna na 
dřevěných molech na pláži, instalo-
vat fotopasti u kontejnerů na tříděný 
odpad, vytvořit na náměstí mlhovi-
ště pro ochlazení v horkých dnech 
(bude spuštěno souběžně s vodním 
prvkem) a vybudovat chodníček  
v kaštanové aleji propojující doprav-
ní terminál s nákupní zónou.

V tomto kontextu je 1. ročník 
Melounu pro Hradiště možné pova-
žovat za velmi úspěšný. K vypsání 
2. ročníku by mělo dojít v roce 2024.

Martin Weiss

Než se děti vrátí do lavic: 
letní údržba škol a školek
Zatímco na některých pracovištích 
se prázdninové měsíce nesou v klid-
nějším duchu, pro odbor komunální-
ho hospodářství městského úřadu 
toto neplatí. V červenci a srpnu tra-
dičně probíhá údržba školských ob-
jektů, kterou není možné realizovat v 
průběhu školního roku, a v součtu se 
jedná o pořádnou porci práce.

Na Základní škole Sokolovská 
byly vedle venkovního hřiště vybu-
dovány odvodňovací žlaby po celé 
délce hřiště a rovněž byly předláž-
děny chodníky podél hřiště a podél 
části budovy na zahradě. Kompletní 
rekonstrukce se pak dočkala učebna 
č. 206.

Ve dvou učebnách na Základní 
škole Studentská proběhla renovace 
parket a ve čtyřech učebnách byly 
vyměněny obklady kolem umyvadel. 
Ze školních chodeb byly odstraněny 
tři vestavěné skříně a nahrazeny 
lavičkami. Proběhla také výměna 
střešních žlabů a svodů na školní 
budově směrem ke hřišti. V budově 
školy na Masarykově náměstí byly u 
pískoviště vysázeny stromy, stejně 
tak přibyly tři javory na zatravněné 
ploše před hřištěm, aby do budouc-
na poskytovaly stín a příjemné pro-
středí pro venkovní hry. Na náměstí 
se rovněž malovalo na chodbách a v 

některých třídách.
Práce probíhaly rovněž v objek-

tech 3. základní školy. V ulici Jana 
Švermy pokračovala druhou etapou 
postupná výměna všech dveří a u 
nového hřiště v areálu školy byly do-
plněny lavičky. Domek v ulici Obrán-
ců míru má nově zámkovou dlažbou 
vydlážděný dvůr a i tady proběhly 
úpravy hřiště.

Péče se dočkaly rovněž objekty 
Mateřské školy Mnichovo Hradiště. 
V Mírové ulici probíhala úprava uče-
ben v pavilonku, kde vznikla nová 
sádrokartonová předstěna včetně 
elektroinstalace. Pavilon byl nově 
vymalován a byly v něm položeny 
nové podlahové krytiny. V Jaselské 
ulici se pracovalo na zahradě, kde 
byly dopadové plochy herních prvků  
ohraničeny palisádami a byla insta-
lována fošna sloužící jako lavička.

Město investovalo rovněž do 
objektu Základní umělecké školy 
Mnichovo Hradiště v Palackého ulici,  
kde byla dokončena rekonstrukce 
kotelny včetně instalace systému 
měření a regulace. Na sále školy  
a na chodbách proběhla výměna 
dožilých zářivkových svítidel za LED 
svítidla.

Martin Weiss

Jazykové kurzy, školní docházka, ubytování...
Jak se v Mnichově Hradišti daří integrace uprchlíků?
Ze tří stovek občanů Ukrajiny, kte-
ří na Mnichovohradišťsko přišli po 
vypuknutí válečného konfliktu, jich 
dnes ve městě a jeho okolí žije už 
jen několik desítek. S tím, jak se 
charakter války za poslední rok a půl 
vyvíjel, se vyvíjela i míra podpory ze 
strany české vlády a Čechů. Jakou 
zkušenost má ze soužití s ukrajin-
skými uprchlíky Mnichovo Hradiště  
a jak s nimi dnes pracuje?

Od ledna 2023 město Ukrajin-
cům poskytuje střechu nad hlavou 
v někdejším hotelu U Hroznu, který 
má status nouzového ubytování.  
V lednu tu našlo útočiště 27 osob, 
dnes jich v hotelu žije 23. Provoz 
zařízení probíhá zcela bez problé-
mů, na což dohlíží koordinátorka, 
která pomáhá rovněž zprostředkovat 
někdy obtížnou komunikaci mezi ná-
jemníky na jedné straně a městem 
a dalšími úřady na straně druhé. Do 
července hradil ubytování všem bez 
rozdílu stát. Pravidla se změnila v 
červenci, kdy část ubytovaných při-
šla o status zranitelné osoby (nyní 
jej mají děti do 18 let, studenti, se-
nioři, zdravotně postižení a jejich 
pečovatelé). Na základě toho byly s 
nájemníky bez této speciální ochra-
ny uzavřeny nájemní smlouvy na Výsadba stromů ve školním areálu na Masarykově náměstí.

Samo se to neposeká Vánoční strom bude letos 
opět z Kněžmosta
Zatímco jiná města touto dobou 
připomínají veřejnosti, že hledají vá-
noční strom, a prosí případné dárce 
o nabídky, Mnichovo Hradiště už má 
vybráno. Masarykovo náměstí oz-
dobí koncem listopadu vysoký smrk 
ztepilý, jenž bude stejně jako před 
dvěma lety přivezen z Kněžmosta.

Na kandidáta na letošní vánoční 
strom se správce městské zeleně 

Luboš Dvořáček zajel podívat ještě 
před prázdninami a záhy bylo roz-
hodnuto. Majitelka se vzrostlý a pěk-
ně rostlý jehličnan rozhodla nechat 
odstranit kvůli výšce, která předsta-
vuje potenciální riziko pro přiléhající 
rodinný dům. Strom bude za asis-
tence jeřábu pokácen na náklady 
města v půli listopadu převezen do 
Hradiště. (wes)

Pozemky zarostlé trávou a plevely 
nejsou výjimkou ani v Hradišti. Ne-
udržováním pozemků však jejich 
vlastníci mohou i porušovat zákon. 
Stačí když se v trávě objeví invazivní 
rostliny nebo plevely, které by mohly 
zamořit pozemky okolní. V srpnu na 
to upozornil odbor životního prostře-
dí MěÚ. Stává se tak často například 
v Hněvousicích, kde se o řešení si-
tuace zasazuje osadní výbor, který 
neochota některých majitelů „inves-

tičních“ pozemků dlouhodobě trápí. 
Vlastníci nemovitostí se musí, mimo 
jiné, řídit zákonem o rostlinolékařské 
péči – pokud jejich nečinnost způso-
bí šíření škodlivých organismů, hrozí 
jim pokuta až 30 tisíc Kč. Relevantní 
je v této věci též zákon č. 334/1992 
Sb. o ochraně zemědělského půdní-
ho fondu nebo zákon č. 89/2012 Sb. 
občanského zákoníku. Doporuču-
jeme věnovat pozornost legislativě  
a dodržovat základní slušnost. (wes)

dobu určitou dle standardního ce-
níku. Všichni nájemníci byli rovněž 
seznámeni s tím, že hotel bude jako 
nouzové ubytování sloužit pouze do 
té doby, než bude zahájena jeho 
rekonstrukce. „Jiné nouzové ubyto-
vání pro Ukrajince na území města 
nefunguje, další osoby ukrajinské 
národnosti však žijí v českých rodi-
nách nebo v soukromých bytech,“ 
dodává Aleš Rychlý, referent krizo-
vého řízení.

Zásadním úkolem, před kterým 
Hradiště stálo vloni v létě, byla inte-
grace ukrajinských dětí do místních 
škol. Umístit děti do škol se na-
vzdory kapacitním problémům beze 
zbytku podařilo, velice nápomocné 

byly v tomto ohledu ukrajinské asi-
stentky pedagoga. Poděkování patří 
též pedagogickým sborům obou škol  
a také dětem, které nové spolužáky 
v řadě případů přijaly mezi sebe. 
Výuku v českých školách nastoupilo 
ve výsledku pět desítek dětí, kte-
rým město zajistilo školní pomůcky  
a zájemcům i obědy zdarma. Tyto 
náklady uhradil Nadační fond ŠKO-
DA AUTO. 

Co se týče studijních výsledků 
mladých Ukrajinců, většinou během 
roku dosahovali podobných výsled-
ků jako zbytek třídy. Zhruba čtvrtina 
byla nad průměrem, část dětí však 
na pokusy o integraci reagovala 
spíše laxně. Důvody lze vidět jak  

v psychologické rovině, tak ve faktu, 
že ukrajinští žáci se většinou ved-
le školní docházky v ČR účastnili 
ještě distanční výuky poskytované 
ukrajinskými školami. Pro docházku 
ukrajinských dětí byla typická i vyšší 
míra absence způsobená řadou dů-
vodů. Přesto se některé ukrajinské 
děti s úspěchem přihlásily na české 
střední školy, na které v září nastu-
pují.

Pro dospělé ukrajinské uprchlí-
ky město zorganizovalo tři jazykové 
kurzy češtiny, z nichž dva byly celo-
roční a jeden třítýdenní, intenzivní. 
Zapojilo se do nich 24 osob a lek-
torka Markéta Tomášová byla s vý-
sledky spokojená. Všichni zúčastně-
ní si osvojili český jazyk do té míry, 
že se z nuly posunuli na úroveň A1  
(začátečník) nebo A2 (pokročilý za-
čátečník). Absolventky intenzivního 
kurzu dosáhly dokonce posunu  
o 1,5 až dva stupně. V průběhu kur-
zů rostl počet Ukrajinců, kteří nalezli 
zaměstnání (na 63%), i těch, kteří se 
zapojili do volnočasových aktivit. Na 
závěr školního roku proběhlo v ob-
řadní síni radnice slavnostní předání 
certifikátů.

Martin Weiss
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Novou sezónu zahájí Klavírní kvarteto 
Josefa Suka a romantická divadelní komedie

INZERCE

Září v knihovně: Literární 
večer i revize fondu
V týdnu od 4. do 8. září bude měst-
ská knihovna z důvodu revize kni-
hovního fondu uzavřena. Výpůjčky 
čtenářům budou automaticky pro-
dlouženy, během tohoto prvního 
školního týdne spočítáme a zkon-
trolujeme všechny knihy, které si  
v knihovně lze půjčit.

Od druhého zářijového týdne si 
můžete ve vstupní chodbě knihov-
ny zakoupit některou z vyřazených 
knih. Letos jsme vyřadili více než 
1300 titulů beletrie i naučné litera-

tury. Cena zůstává stále stejná, pět 
korun za kus. 

Ve čtvrtek 14. září se můžete 
těšit na již tradiční Literární večer, 
číst se bude opět na čtyřech mís-
tech po Mnichově Hradišti. Pro další 
informace sledujte náš facebook  
a plakáty ve výloze městské knihov-
ny. Těšíme se na vás!

Lucie Krausová,
Městská knihovna Mn. Hradiště

Ponožky, první krok na cestě
jak se znovu postavit na nohy
Nohy v suchu a teple jsou pro větši-
nu z nás samozřejmost. Ne všichni 
však mají takové štěstí. Velká část 
klientů neziskové organizace Semi-
ramis nemá ani jedno z toho. Mokré 
nohy s sebou přinášejí nejen čas-
tější pravděpodobnost nachlazení, 
ale také různá plísňová onemoc-
nění kůže či dokonce velmi špatné 
hojení bércových vředů či zánětů z 
různých oděrek. Ponožky jsou však 
nedostatkové zboží. Pomozte lidem 
znovu se postavit na nohy.

Jak pomoci? Do Městského 
informačního centra Mnichovo Hra-
diště můžete přinést ponožky. Ty 
mohou být nové i nošené, vyprané, 
bez děr (mohou být zašité) a nemusí 
být v páru. Sbírku můžete podpořit i 
nákupem nových ponožek na portá-
lu darujme.cz (https://www.darujme.

cz/projekt/120731)
Všem, kteří se mohou zapojit, 

děkujeme.

Tomáš Hejdrych,
MIC Mnichovo Hradiště

Kulturní sezónu 2023/2024 zahájíme 7. září 
koncertem komorního souboru Josef Suk Pi-
ano Quartet / Klavírní kvarteto Josefa Suka. 
Soubor vznikl v roce 2007 v původním 
složení jako klavírní trio a od roku 2012 hra-
je v podobě kvarteta. Od roku 2013 je sou-

bor na návrh Českého spolku pro komorní 
hudbu pojmenován po mistru houslistovi Jo-

sefu Sukovi ml. za laskavého dovolení jeho choti, 
paní Marie Sukové, a navazuje tak na tradici Sukova tria.

Kvarteto vystupuje v sestavě: Radim Kresta – housle, Eva Krestová – viola, 
Aneta Šudáková – violoncello, Pavel Zemen – klavír.

KLAVÍRNÍ KVARTETO JOSEFA SUKA
Ve čtvrtek 21. září nás čeká první divadelní 

představení sezóny, a to romantická kome-
die o tom, že láska je jenom jedna. Greg 
a Kate – manželé ve středním věku. Děti 
odrostly, odešly z domu a do partnerského 
vztahu se pomalu vkrádá stereotyp. Pak se 

objeví fenka Sylvie! Je krásná, mladá, odda-
ná a je s ní zábava. Co udělá její příchod se 

zajetými manželskými kolejemi...? Možná budete 
překvapeni. Hrají: Ondřej Volejník / Otakar Brousek ml., 

Klára Cibulková / Miluše Bittnerová, Anna Stropnická / Jaroslava Košková, 
Václav Werner Kraus. Délka představení: 1 hod 50 min včetně přestávky.

SYLVIE

Vítek Martinec si do svého křesla pro hosty 
zve zajímavé osobnosti z hudebního, 
hereckého i sportovního světa. Formou 
talkshow, tedy zábavného rozhovoru, už 
zpovídal Ondřeje Vetchého, Miroslava Do-

nutila nebo Richarda Genzera. Ve čtvrtek 
19. října bude hostit Václava Vydru, dnes už 

hereckou legendu. Těšit se můžete na zákulisní 
historky z natáčení, divadla i dosud neodtajněné zajíma-

vosti z života známého herce. Prostor bude i pro otázky diváků. Po skončení 
následuje autogramiáda a focení. Předprodej vstupenek již běží.

TALKSHOW VÍTKA MARTINCE 
S VÁCLAVEM VYDROU

V sobotu 30. září se děti mohou těšit na 
pohádku O Sněhurce. Klasická činoherní 
pohádka o princezně Sněhurce, sedmi 
trpaslících, zlé královně a krásném princi  
z pera velmi hraného autora Vlastimila 
Pešky. Scénografie, kostýmů a loutek 

se úspěšně ujala mladá výtvarnice Lucie 
Heřmánková, autorem krásných písniček  

a scénické hudby je skladatel a aranžér Richard 
Mlynář. Děti se aktivně účastní děje.

O SNĚHURCE

Nové zajímavé knižní tituly 
v městské knihovně
Pokud i vy patříte ke čtenářům, kte-
ří se zajímají o nejnovější českou 
literaturu, nebo vás už nebaví číst 
překladové knihy a pamatovat si cizí 
jména, máme pro vás dobrou zprávu 
– několik tipů na skvělé české knihy, 
které nás zaujaly. Jsou v nich za-
stoupeni jak už mnohým z vás zná-
mí autoři a autorky, tak i nová jména, 
která jsou velkým překvapením. 

Výborně se čte například kniha 
Veroniky Opatřilové Počkej na moře. 
Mladý univerzitní student z Götebor-
gu přijíždí na ostrov Wight u břehů 
Anglie, aby tam strávil semestr stu-
diem angličtiny. Na první pohled se 
ničím neliší od desítky výměnných 
studentů ze Švédska, kteří se v 60. 
letech 20. století jezdí do Anglie učit 
cizí jazyk. Brzy po příjezdu potkává 
staršího muže, profesora literatury. 
Poznává v něm stejné tajemství, 
jaké se sám pokouší skrývat, a 
mezi oběma muži propukne vášnivá 
milostná aféra, která má navzdory 
uvolněné atmosféře šedesátých let 
nedozírné následky pro jejich životy.

Další velmi zajímavou knihou je 
Ada od Veroniky Jonášové. Hlavní 
hrdinka Anastázie je mladá noviná-
řka, momentálně ne zrovna šťastná. 
Potřebuje si udělat pořádek sama  
v sobě, a tak vyrazí na návštěvu za 
babičkou do Olomouce. Tam zjišťu-
je, jak důležité je najít své kořeny, 
pokud chce pevně stát. Román je 
inspirovaný osudem Hedy Müllero-
vé, autorčiny německé praprababič-
ky, jejíž rodina v květnu 1945 prošla 
děsivou zkušeností s nechvalně 
proslulým internačním táborem pro 
Němce v Nových Hodolanech. 

Autobiografický román Ibka Pe-
try Braunové vypráví příběh autorky, 
která tráví odmalička celé léto u ba-
bičky v Pošumaví. Jenže stará žena, 

věřící a konzervativní, svou vnučku 
zcela ignoruje. Jakákoli jinakost  
a odchylka od průměru se tady stá-
vá předmětem klevet a přezíravých 
odsudků. Jak hrdinka roste, odhalu-
je rodinná tajemství a staré křivdy. 
Ale ona se rozhodne jít svou vlastní 
cestou, svobodně a bez ohledu na 
konvence...

Novou knihu vydala i mnohým 
známá Anna Bolavá. Její román 
Vypravěč je napínavý příběh s fan-
taskní zápletkou. Malý Vítek Kříž žije  
s bratrem a rodiči na venkově. Není 
to žádné líbezné místo pro život, 
proto oba bratři odejdou. Ale v do-
spělosti se budou muset vrátit a čelit 
zdejším běsům...

Do nedávné historie se vrací 
kniha Marka Epsteina Země. Lea  
o všechno přišla. Několikrát. Válka jí 
vzala rodinu, komunisté dceru, ško-
dolibost osudu partnera. Naštěstí 
ale dostala do vínku nevšední dar 
– téměř nadpřirozenou fyzickou sílu. 
Zas a znovu ji ve svém těle nalézá, 
aby přemohla strach, aby našla dce-
ru Mirabelku, aby si udržela lásku...

A na závěr kniha, o které se 
hodně mluví: Klára Vlasáková – 
Těla. Ovdovělá šedesátnice Marie, 
která žije v nájmu a přivydělává si 
hlídáním dětí, vdává svou dospělou 
dceru Rózu. Ve chvíli, kdy jí po obřa-
du popřeje hodně štěstí, cítí, že o ni 
nadobro přišla. Důchodový věk, ne-
dostatek peněz a pocit, že se stává 
neviditelnou, ji nutí hledat cesty, jak 
brát samu sebe zase vážně. Róza 
se připravuje na vlastní mateřskou 
roli a zároveň objevuje, že svým blíz-
kým porozumíme teprve tehdy, když 
o nich začneme vyprávět.

Jana Jedličková,
Městská knihovna Mn. Hradiště

TAXI
Mnichovo 
Hradiště

Tel.: 

605 445 338

INZERCE

Návrat ke kořenům: Sousedská slavnost po deváté
Už devátý rok v řadě se Masarykovo 
náměstí a přilehlé ulice v polovině 
září promění ve festivalové korzo 
bez aut, kde Mnichovo Hradiště uká-
že to nejlepší, co může nabídnout. 
Sobota 16. září bude od 10 hodin 
patřit další Sousedské slavnosti, kte-
rou organizátoři pojímají jako návrat 
ke kořenům.

Vzpomínáte na první ročníky 
Sousedské? Na spontánní akce 
plné nadšení, které se záhy staly 
fenoménem, a to nejen v Hradišti, 
ale v širším okolí? Protože Hradiš-
ťáci Sousedskou vzali za svou, brzy 
se jí účastnil takřka každý spolek, 
každá škola, řada institucí, řada lidí, 
kteří něco umí, tvoří, kteří v něčem 
vynikají. Sousedská se stala jednou  
z největších společenských akcí 
roku a její tradici nepřerušila ani 
covidová léta. Aby akce dostála oče-
kávání, jež opakovaně vzbuzovala, 
rostla a vyvíjela se. Organizátoři 
postupně angažovali známé zpěvá-
ky a umělce, kteří se stali vrcholem 
programu. Vloni například Jakuba 
Děkana nebo Jaroslava Uhlíře. Le-
tos však hodlají trend otočit a vrátit 
se takříkajíc na začátek – k regio-
nálním kapelám, místním umělcům, 

k vystupujícím, kteří jsou součástí 
komunity. A na co konkrétně se tedy 
můžeme těšit?

O samotné zahájení akce se  
v 10 hodin dopoledne postarají 
Zvonky, následovat budou umělci ze 
ZUŠ včetně sestavy s názvem Majkl, 
kterou jste mohli slyšet například na 
květnových 70 letech LIAZu. Dále 
zahraje Panoptic Summer Band, 
NekrmiT, punkové Zlo z jihu, tribu-
tové Waldovy Matušky nebo rocková 
Adaptace. Do hudebního programu 
přispěje také polská kapela Plu-

g‘n‘Blues z partnerského města 
Chojnówa.

Náměstí, Mírová a Palackého 
ulice budou v den konání opět pří-
stupné pouze pro pěší a širší cent-
rum města zaplní stánky – těšit se 
můžete na řadu stánků s pestrou 
nabídkou občerstvení, řemeslnými 
výrobky i dalším zbožím a také na 
stánky místních spolků, institucí  
i jednotlivců a na stánky partner-
ských měst, polského Chojnówa  
a německého Erzhausenu.

Během akce bude přístupná věž 

radnice s expozicí věnovanou historii 
města, odkud se naskýtají nádherné 
výhledy do okolí. Na faře proběhnou 
bleší trhy a na své si tu rozhodně při-
jdou děti – v areálu na ně bude čekat 
kolotoč, projížďky na koních nebo 
šlapadla. Posedět tu budete moci 
rovněž v nedávno zrekonstruované 
kočárovně. Své brány otevře základ-
ní umělecká škola, která pozve na 
koncert hudebního tělesa Triocolore, 
na výtvarnou dílnu i do Galerie Ko-
nírna na výstavu. Mnichovohradišťští 
hasiči předvedou ukázku vyproštění 
osob z havarovaných vozidel, herec 
Štěpán Tuček pozve na loutkové di-
vadelní představení, vyhlášena bude 
akce Pěšky do školy s cílem snížit 
objem automobilů pohybujících se 
každé ráno před školními budovami 
a v jednání jsou další atrakce...

Sousedská slavnost je mnicho-
vohradišťským rodinným stříbrem  
a zároveň pomyslným rozloučením 
s létem. Přijďte se ještě předtím, 
než podzim převezme vládu, potkat 
pod širým nebem se svými souse-
dy, společně strávit příjemné chvíle  
a zažít Hradiště jinak.

Martin Weiss
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Modely a trička s logem 
LIAZ koupíte na e-shopu
Zájem o suvenýry s tematikou a lo-
gem LIAZu na květnových 70 letech 
LIAZu v Mnichově Hradišti byl výraz-
ně vyšší, než organizátoři očekávali. 
Největší poptávka byla pochopitelně 
po modelu dakarského liazu s pole-
py v barvách akce, který pro město 
v omezené edici vyrobila společnost 
Seva, ale také o trička, klíčenky 
nebo vlaječky. Klub Mn. Hradiště 
s.r.o. nyní některé suvenýry opět na-
bídne, a to prostřednictvím e-shopu.

Trička, vlaječky a další drobněj-
ší suvenýry si město nechalo dovy-
robit, zároveň dalo do prodeje před-
měty, které se v květnu nevyprodaly. 
A uvolnilo dokonce i poslední kusy 

limitovaného modelu, které původně 
objednalo pro reprezentační účely.

E-shop bude fungovat na webu 
www.liazmh.cz a jeho spuštění pro-
běhne v polovině září. Platba za 
zboží bude probíhat výhradně on-
line a zásilku si bude možné nechat 
poslat poštou. S možností osobního 
vyzvednutí se nepočítá.

Martin Weiss

Zářijové novinky v kině: Němá tajemství, 
Bod obnovy či další Tlapková patrola
Oba české filmy, na které zveme 
níže, měly premiéru na letošním Me-
zinárodním filmovém festivalu Kar-
lovy Vary a sklidily úžasný divácký  
i odborný ohlas!

Psychologické a detektivní 
drama Němá tajemství se zabývá 
problémem afázie neboli poruchou 
řeči. Tou utrpí muž po pádu z koně 
a následně umírá, pravděpodobně 
rukou vraha. Celá tragédie spustí  
v rodině proces odhalování různých 
lží a traumat. V hlavních rolích jsou 
skvělí herci Jana Plodková, Milena 
Steinmasslová, Jiří Havelka a další.

Sci-fi Bod obnovy zaujme kromě 
tématu vizuálním zpracováním, kte-

ré je působivé, ale bez laciných digi-
tálních efektů. Tématem je právo lidí 
prožít život bez nepřirozené smrti,  
a pokud k ní dojde, mohou být znovu 
oživeni. Musí mít ale svou digitální 
zálohu, tzv. bod obnovy. Problém je, 
pokud bod obnovy zmizí… V hlav-
ních rolích uvidíte Andreu Mohylo-
vou, Matěje Hádka, Václava Neužila 
či Karla Dobrého.

Konec září pak bude ve zna-
mení pokračování dětského hitu 
Tlapková patrola ve velkofilmu. 
Vzhledem k vysoké oblíbenosti ma-
lých psích záchranářů mezi dětmi  
a k jejich velkému zájmu o předcho-
zí díly uvedeme film v předpremiéře 

již v neděli 24. září a poté na státní 
svátek ve čtvrtek 28. září 2023 v do-
polední projekci.

Kdo jste o prázdninách nestihli 
zajít na Barbie, Oppenheimera, Kaz-
movu Onemanshow, Gran Turismo, 
Nikdy neříkej nikdy, Želvy Ninja: Mu-
tantí chaos, Mavku: Strážkyni lesa  
a další letní premiérové filmy, opaku-
jeme je pro vás teď v září.

Dále vám nabízíme v mimo-
řádné úterní projekci 19. září od 19 
hodin remasterovanou verzi sním-
ku ABBA ve filmu z roku 1977 pod 
názvem ABBA: The Movie – Fan 
Event.

Do programu zařazujeme opět 

dvě středeční dopolední promítá-
ní. Můžete přijít na českou komedii 
Můžem i s mužem a na Harrisona 
Forda jako Indyho v pátém pokračo-
vání známé série s názvem Indiana 
Jones a nástroj osudu.

Od září se také vracíme k pů-
vodním promítacím časům – ve 
středu a ve čtvrtek začínáme v 19 
hodin, v pátek a sobotu ve 20 hodin 
a v neděli, kdy máme na programu 
dětské projekce, od 15 hodin.

Těšíme se na vás!

Marcela Jindříšková,
Kino Mnichovo Hradiště

Zodpovědný turista chodí beze stop
Čas dovolených a výletů v září po-
kračuje. Skalní města, hory, známé  
i méně známé turistické regiony 
zažívají obvyklý návštěvnický ruch, 
který bohužel kromě řady pozitiv má 
i své stinné stránky. Málokdo si asi 
nevšiml, že okolí frekventovaných 
turistických tras často připomíná 
víc než dovolenkový ráj nechutné 
smetiště. Více než běžné odpadky 
dnes přírodu znečišťují všude se 
povalující papírové kapesníky, vlh-
čené ubrousky či dámské hygienické 
potřeby odhozené při nevhodném 
„odskakování si“ do přírody.

„Na tento návštěvnický nešvar 
začalo Sdružení Český ráj pouka-
zovat již před třemi lety, a to formou 
komiksu, který vysvětluje, jak si 
správně počínat v přírodě, když není 
žádná toaleta na dosah,“ přibližuje 
Jitka Kořínková, ředitelka Sdružení 
Český ráj. Společně s firmou Travel-
bakers a se Střediskem ekologické 
výchovy v Sedmihorkách vznikly 

další výstupy v podobě mapy toalet 
poslední záchrany či ekologického 
programu „Lesní překvapení“. Inici-
ativa také zaujala další destinační 
managementy, které se s obdob-
nými problémy ve svých oblastech 
také potýkají. Společně s nimi tak 
byl pro letošní sezonu spuštěn nový 
web www.chodimbezestop.cz. Ten 
návštěvníkům přibližuje Šestero 
odpovědného návštěvníka přírody 
s akcentem právě na téma nezane-
chávání nežádoucích stop. „To v tuto 
chvíli vnímáme jako nejožehavější,“ 
doplňuje Jitka Kořínková.

Do projektu se již zapojily de-
stinační managementy turistických 
oblastí Krkonoše, Orlické hory a 
Podorlicko, Broumovsko, Hradecko 
a také Královéhradecká centrála 
cestovního ruchu. V tuto chvíli také 
probíhají jednání o spolupráci s Lesy 
České republiky či iniciativou Ukliď-
me Česko.

Cílem projektu je především 

výchova návštěvníků k ohleduplněj-
šímu chování v přírodních lokalitách 
a zbavení se mylného dojmu, že 
„jednou se nic nestane“. Pokud totiž 
s tímto názorem projde danou lokali-
tou za den tisíc lidí, tak se toho stane 
poměrně dost. Znečištění přírodních 
lokalit se dá předcházet a stejně jako 
u jakékoli jiné snahy platí osvědčené 
pravidlo, že každý musí začít sám u 
sebe.

A jak tedy začít? Třeba tak, že 
při plánování svých výletů přibalíme 
do batohu toaletní lopatku, kterou 
můžeme v případě potřeby vyhrabat 
potřebnou díru. Vybavíme se sáč-
kem na odpad, protože, co si přine-
seme, to si také odneseme. Špatné 
není podívat se, kde máme na plá-
nované trase toalety, které můžeme 
využít a vyhnout se tak odskakování 
v přírodě.

Více na www.chodimbezestop.
cz.

Sdružení Český ráj

Svatoanenská pouť: na jedné straně mše 
a procesí, na druhé kolotoče a sladkosti

Je čas na změnu zdravotní pojišťovny!Je čas na změnu zdravotní pojišťovny!
Jsme nejlepší zdravotní pojišťovna roku 2017, 2021 a 2022

nejen pro zaměstnance Škoda Auto a. s.

Přidejte se k nám

nově až nově až 2 000 Kč 2 000 Kč na moderní diagnostické a léčebné metodyna moderní diagnostické a léčebné metody

plavání a bruslení zdarmaplavání a bruslení zdarma

vše o Vašem zdraví vše o Vašem zdraví on-lineon-line v aplikaci Karta mého srdce v aplikaci Karta mého srdce

až až 9 800 Kč9 800 Kč pro zdraví maminky a novorozence pro zdraví maminky a novorozence

příspěvky na sport, dentální hygienu nebo rovnátkapříspěvky na sport, dentální hygienu nebo rovnátka

až až 2 000 Kč 2 000 Kč na psychologické nebo psychoterapeutické poradenstvína psychologické nebo psychoterapeutické poradenství  

nově až nově až 5 000 Kč 5 000 Kč na bezlepkovou dietuna bezlepkovou dietu

nově až nově až 2 000 Kč 2 000 Kč na korekční laserové operace očína korekční laserové operace očí

... a mnoho dalších příspěvků.... a mnoho dalších příspěvků.

www.zpskoda.cz
www.pojistovnamehosrdce.cz
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ABBA ve filmu znovu v kině
Již dlouhá léta neexistující švédská 
skupina ABBA má stále miliony fa-
noušků po celém světě napříč gene-
racemi a její hity nestárnou. 

Do kin nyní přichází remaste-
rovaná verze titulu ABBA ve filmu, 
který se natáčel během jejich slav-
ného turné po Austrálii v roce 1977. 
U nás byl film zprvu zakázán (kvůli 
tomu, že ABBA podporovala polské 
protikomunistické hnutí Solidarita) a 
diváci ho v České televizi mohli vidět 
až koncem 80. let. 

Nyní byl tento film s názvem 
ABBA: The Movie – Fan Event uvol-
něn pro promítání v českých kinech 
pouze na dva dny v září. My vám 
rádi nabízíme exkluzivní projekci v 
úterý 19. září 2023 od 19 hodin. Film 

je obohacen o řadu speciálních bo-
nusů, takže bude delší než původní 
snímek z roku 1977.

Ať už jste jakéhokoli věku, přijďte 
na ABBU, jestli ji máte rádi!

Marcela Jindříšková,
Kino Mnichovo Hradiště

Římskokatolická farnost pořádá  
v sobotu 23. září zájezd za církev-
ními památkami. Cílem výletu bude 
Svatá Hora, barokní areál a pout-
ní místo nedaleko Příbrami, dále 
premonstrátský klášter Milevsko  
a poutní areál Klokoty na Táborsku. 
Zájemci se mohou hlásit u faráře 
Pavla Macha.  Odjezd autobusu je 
naplánován na 7. hodinu od mnicho-
vohradišťského kostela sv. Jakuba,  
v 7:30 bude možné přisednout na 
Komenského náměstí v Mladé Bole-
slavi. Návrat se předpokládá kolem 
21. hodiny. Cena za dopravu činí 
500 Kč, dalších 140 Kč by si účast-
níci měli připravit na vstupy. (wes)

Farnost pořádá 
poutní zájezd

Pouť k uctění sv. Anny a sv. Jaku-
ba má v Mnichově Hradišti tradici 
dlouhou více než tři století. V příštím 
roce si dokonce připomeneme 300 
let jejího konání na jednom místě. 
Jak se během let událost, která má 
svůj náboženský i ryze světský roz-
měr, proměňovala?

Mnichovo Hradiště má jako 
hlavního patrona sv. Jakuba, jemuž 
je zasvěcen farní kostel. Důležitý je 
však i kult sv. Anny, ochránkyně ma-
tek, manželství a rodinného života. 
Ten získává na důležitosti od 18. sto-
letí, kdy se městu opakovaně vyhnu-
ly epidemie a válečné útrapy. Město 
tak získalo přídomek „Ostrov svaté 
Anny“ na znamení toho, že nad ním 
sv. Anna drží ochrannou ruku.

Po skončení poutní bohosluž-
by, která je i dnes příležitostí prosit 
o ochranu a vyjádřit vděčnost, se 
procesí od kostela sv. Jakuba po 
stejné trase ubírá již od roku 1714. 
O rok dříve na Čechy udeřila mo-
rová epidemie, Mnichovo Hradiště 
však zůstalo ušetřeno. Na znamení 
vděčnosti nechal František Josef  
z Valdštejna vztyčit barokní sousoší 
sv. Anny, které se stalo cílem proce-
sí. A je jím i dnes – tradice procesí 
byla v roce 2020 obnovena. 

Už v časech baroka měla pouť 
svůj světský rozměr. „Na prostran-
ství před kaplí se prodávaly růžence 
a svaté obrázky, ale také máčené 
okurky, perníky nebo „husí hovínka“, 
cukrovinka zelené barvy a výraz-

ně pepřové chuti. Svou produkci tu 
představovali flašinetáři a kramáři, 
z atrakcí bylo možné navštívit ko-
lotoč, houpačky, střelnici nebo pa-
noptikum. Před hostinci se přímo na 
ulicích ze sudů čepovalo pivo a na 
náměstí bývala hudba,“ uvádí Karel 
Hubač z městského muzea.

 Od druhé poloviny 19. století 

ustupoval církevní rozměr, charakter 
pouti se pak definitivně proměnil po 
2. světové válce. V éře socialismu 
pouť nahradily městské mírové slav-
nosti spojené s estrádami v letním 
kině. Náboženský rozměr se začal 
zvolna vracet po roce 2000.

Martin Weiss
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Týden od 16. do 22. září bude v Mnichově Hradišti oslavou pěšího 
pohybu. Budete i vy či vaši blízcí chodit Pěšky do školy?
V prázdninovém čísle Kamelotu 
jsme vás informovali o zapojení 
mnichovohradišťských škol do výzvy  
a soutěže Pěšky do školy. Nyní vám 
přinášíme podrobnější informace.

Výzvu odstartujeme symbolicky 
během Sousedské slavnosti Zažít 
Hradiště jinak v sobotu 16. září. 
Akce vznikla v České republice před 
17 lety, aby ukázala, co se stane  
s veřejným prostorem, když patří 
více než autům lidem a jejich fanta-
zii. A letošní ročník Sousedské slav-
nosti v Mnichově Hradišti je jakýmsi 
návratem ke kořenům – k menšímu 
komunitnímu rozměru a původní my-
šlence. 

V našem stánku umístěném  
u „zebry“ mezi domem U Hroznu  
a radničním blokem se dozvíte více 
o výzvě Pěšky do školy a o tom, 
jak se do ní zapojit. Budete si moci 
zasoutěžit, vyrobit si hru související 
s výzvou nebo pěší deník, odnést 
si nálepku, pomoci nám v pocitové 
mapě města vyznačit, kde se v Mni-
chově Hradišti cítíte bezpečně a kde 
naopak ne, nebo si jen popovídat. 
Stavte se u nás, budeme se těšit na 
setkání. 

Od pondělí 18. září už se celá 
akce přesune do škol a školek, re-

spektive na cesty k nim. Do výzvy se 
zapojí všechny mateřské a základní 
školy ve městě i místní gymnázium. 
Prostřednictvím městských infor-
mačních kanálů, výlepových ploch, 
ale především s pomocí samotných 
škol vyzveme vás, děti a rodiče, 
abyste až do pátku 22. září chodili 
do školy pěšky, jezdili na kole, ko-
loběžce nebo použili hromadnou 
dopravu. Pokud to jinak nepůjde, 
budeme rádi, pokud alespoň nepři-
jedete autem přímo před školu a do 
centra města.

Během celého týdne zajistíme 
za pomoci městské policie a Policie 
ČR zvýšený dohled na přechodech  
v blízkosti škol. Pokud pojedete  
z větší dálky, poprosíme vás, abyste 
zaparkovali na některém z parkovišť 
mimo centrum – nabízí se parkoviš-
tě za zámkem, u obchodů Lidl nebo 
Penny, na parkovišti v ulici Čsl. ar-
mády nebo na křižovatce ulic Lidic-
ká a Turnovská. Vybrané školní třídy 
budou moci absolvovat dopravní 
výuky na dětském dopravním hřišti.

Všechny třídy školek, škol  
a osmiletého gymnázia nebo smíše-
né týmy (rodičů s dětmi, přátel nebo 
spolužáků ze sousedství apod.) se 
budou moci zapojit také do celo-

Jako již tradičně ožil poslední týden 
v červenci a první týden v srpnu 
open-air areál Vostrova dětmi. Ná-
plní zdejších sportovních táborů byl 
především pohyb, a to pod vedením 
řady lektorů: Miloslava Perneta, kte-
rého můžete znát z kroužku krav 
magy v Mnichově Hradišti. Ten měl 
se svým týmem na starost zejména 
chlapce a netančící dívky. Taneč-
nice si pak pod křídla vzal taneční 
klub Smartdance z Liberce a další 
taneční lektoři jako Kristyn Müllero-
vá, kterou můžete znát z místní ZUŠ 
jako učitelku baletu. Na jeden celý 
den jsme pozvali Rubéna Daniela, 
choreografa a učitele tance z města 
Trinidad na Kubě, který nás naučil 
základy kubánských a karibských 
tanců. Latické tance si vzal pod pat-
ronát Walter Elschek a gymnastiku a 
conte Nellie Albrecht. 

Sportovně-taneční program pak 
byl vhodně doplněn klidnějším vyrá-
běním v čase po obědě. Maminkám 
jsme vyráběli například celoroční 
věnce na dveře a tatínkům nakládali 
domácí utopence.

Odpoledne jsme sportovní pro-

gram prokládali střelbou z airsofto-
vých zbraní, workshopy se švihadly, 
ukázkami výcviku psů a podobně. A 
co by to bylo za kohoutkovský tábor, 
kdyby nepřišel i kouzelník! „Jak to 
dělá? Jak to dělá?“ šeptaly děti při 

představení Aleše Březiny, alias Ma-
gic Alexe, finalisty soutěže Česko-
-Slovensko má talent.

Ze srdce děkuji všem zúčast-
něným a budu se těšit na příští rok. 
Naše tábory jsou spolufinancovány 

z projektu Podpora komunity na úze-
mí OPS pro Český ráj Číslo projektu: 
CZ.03.02.01/00/22_008/0000176.

Za celý realizační tým
Jana Šťastná

Kohoutek pořádal již čtvrtý ročník příměstských táborů

Prázdninové polétání
Modelklub Mnichovo Hradiště uspo-
řádal pro členy žákovského kroužku 
ve dnech 16. až 22. července letní 
soustředění na letišti v Horní Buko-
vině. Cílem bylo procvičit si ovládání 
radiem řízených modelů letadel, kte-
rá byla během roku v rámci činnosti 
kroužku postavena. 

Stavba modelů je časově i ma-
nuálně náročná, a tak žáci začínají 
stavbou jednoduchých balzových 
modelů bez pohonu, které volně 
plachtí. Postupně přecházejí na 
stavbu konstrukčně náročnějších le-
tadel až k těm, které jsou poháněna 
elektromotorem a řízena rádiem.

Vzhledem k tomu, že se jedná  
o žáky, bylo létání vždy pod dozorem 
odborných instruktorů. V průběhu 
soustředění bylo znát, že mladí pi-
loti postupně ztrácejí trému a oba-
vy z neznámého a získávají jistotu  
v ovládání rádiem řízených modelů. 
V průběhu roku členové klubu trénují 
na vysílači spojeném s obrazovkou, 
ale realita ovládání modelu přímo ve 
vzduchu je přece jen něco jiného. 

Aby byl program pestřejší, při-

pravili pro ně organizátoři soustředě-
ní různé soutěže s balzovými mode-
ly, hry i výlety po okolí. Na závěr dne 
nechybělo ani opékání špekáčků 
a jiné aktivity. Myslím, že účastníci 
prožili hezký a zajímavý týden a or-
ganizátorům, kteří věnovali akci svůj 
volný čas, patří velké díky.

Arnošt  Vajzr,
Modelklub Mn. Hradiště

MAPujeme již počtvrté!
Prázdniny před pár dny skončily. 
Kromě cestování, vodních radová-
nek a slunečných dnů přinesly i další 
pokračování projektu MAP – začal 
nám MAP IV Mnichovohradišťko. Již 
počtvrté se budeme v následujících 
dvou a půl letech setkávat a sdílet 
dobrou praxi, zkušenosti a nápady. 
Čekají nás výjezdy za inspirací do 
blízkého i vzdálenějšího okolí, vzdě-
lávací akce, společné sdílení, dis-
kuse či tvorba regionální učebnice. 
Projekt MAP IV bude opět realizovat 
město Mnichovo Hradiště a je spolu-
financován Evropskou unií.

Společně se budeme znovu 
snažit propojovat ty, kterých se týká 
vzdělávání dětí a žáků na Mnicho-
vohradišťsku – učitele, ředitele, děti 
a žáky, neformální vzdělavatele, 

rodiče, zřizovatele, školy, spolky a 
všechny zájemce z řad jednotlivců i 
organizací. 

Navazujeme na činnost projektů 
MAP I, MAP II a MAP III. Od září se 
rozběhnou i pracovní skupiny. Jako 
stálice zůstávají pracovní skupina 
pro financování a pracovní skupina 
pro rovné příležitosti. Novinkou je 
pracovní skupina, která se věnuje 
moderním didaktickým formám, jež 
rozvíjejí klíčové kompetence. Tato 
pracovní skupina se bude společ-
ně vzdělávat a vést debatu o tom, 
které metody, pomůcky či postupy 
pomáhají připravovat děti a žáky pro 
život – rozvíjejí jejich dovednosti, 
znalosti a postoje tak, aby děti a žáci 
úspěšně zvládli úkoly a situace, do 
kterých se člověk při studiu, v práci i 

v osobním životě dostává. Rozvíjení 
klíčových kompetencí má tedy dě-
tem a žákům pomáhat k tomu, aby 
se dokázali přiměřeně orientovat, 
provádět vhodné činnosti i zaujmout 
přínosný postoj. Aby si v životě vě-
děli rady. 

MAP IV Mnichovohradišťsko se 
rozbíhá. Máte-li nápady, tipy či otáz-
ky, které se podpory kvality vzdělá-
vání v našem regionu týkají, nevá-
hejte a podělte se o ně s námi. Na 
webových stránkách www.map-mh.
cz naleznete totiž nejen informace 
k probíhajícím akcím a celému pro-
jektu, ale i kontakty, prostřednictvím 

nichž nám můžete napsat. Těšíme 
se s vámi na viděnou v pracovní 
skupině, při výjezdu za inspirací či 
na některém z workshopů. Přijďte 
diskutovat nebo se vzdělávat, sdílet 
své tipy do výuky i k výchově dětí, 
získejte nové znalosti, dovednosti či 
inspiraci pro práci s dětmi – ve ško-
le, v mimoškolní činnosti či doma. 
Nezůstávejte jen na webu – zažijte 
společné chvíli s těmi, kterým na 
vzdělávání dětí záleží! 

Iva Štrojsová,
MAP IV Mnichovohradišťsko

INZERCE

CHODÍM PO MĚSTĚ
Podzimní rovnodennost, světla ubývá, ale září nám září zbytkem léta.  
A máme tu další – už tradiční – sousedský den! Domnívám se, že není Hra-
dišťáka, který by se na den setkávání na náměstí netěšil. Užijme si tedy této 
pokračující tradice!

MINIRUBRIKA LIBUŠE VONÁSKOVÉ O VĚCECH KOLEM NÁS

státní soutěže. Hodnotit se nebude 
počet nachozených kilometrů, ale 
způsob dopravy a pravidelnost. Za 
každou cestu pěšky (ale i na kole, 
koloběžce či veřejnou dopravou) 
získáte jeden bod. Pokud pojedete 
autem, ale zaparkujete alespoň 300 
metrů od školy a zbytek půjdete pěš-
ky, dostanete půl bodu. Na konci se 

body sečtou a zohlední se velikost 
třídy a absence dětí. Třída nebo tým 
může také uspořádat doprovodnou 
aktivitu, která bude souviset s té-
matem udržitelné dopravy do školy. 
Může jít o happening, hru, snídani či 
koncert ve veřejném prostoru, spo-
lečný pochod, projektový den a po-
dobně, fantazii se meze nekladou. 
Za tuto aktivitu je možné získat až 
30 bodů. Výsledky soutěže budeme 
znát 17. října a vítězné týmy získají 
věcné odměny.

Všechny zapojené školy budou 
mít k dispozici menší rozpočet na 

podporu doprovodných aktivit nebo 
ocenění nejúspěšnějších tříd v dané 
škole. Všichni zapojení žáci navíc 
získají drobnou věcnou odměnu.

Po skončení výzvy celou akci 
vyhodnotíme a zveřejníme. Nebu-
dou nás zajímat jen statistiky samot-
né výzvy a soutěže, ale také změna 
v provozu okolo škol. Jsme domluve-
ni se školami, že sledování provozu 
zajistí žáci 2. stupně v týdnu před 
akcí a během samotné výzvy. Vy-
hodnotíme pocitovou mapu ze Sou-
sedské slavnosti a požádáme žáky, 
učitele či rodiče o zpětnou vazbu.

Za město Mnichovo Hradiště má 
akci na starosti Ondřej Šindelář, kte-
rého můžete kontaktovat na e-mailu 
ondrej.sindelar@mnhradiste.cz, 
nebo na telefonu 720 070 039. Za 
jednotlivé školy jsou koordinátorkami 
Lucie Bartáková (ZŠ Sokolovská), 
Terezie Nohýnková (ZŠ Student-
ská), Soňa Razáková (ZŠ Švermo-
va), Yvona Řehořková (gymnázium) 
a Lenka Dutková (mateřská škola).

Realizaci výzvy Pěšky do školy 
podpořil finančním darem Nadační 
fond ŠKODA AUTO.

Ondřej Šindelář,
projektový pracovník MěÚ
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Turnaj na koních s dřevci a další ry-
tířské souboje jsme si užili na letním 
táboře věnovaném králi Karlu IV. Za 
finanční podporu děkujeme městu 
Mnichovo Hradiště a Spolku pro 

partnerskou spolupráci z Erzhau-
senu.

Petr Novák,
Jednota bratrská Mn. Hradiště

Terénní program Semiramis Závislosti a ochrana 
veřejného zdraví cílí na uživatele drog
V Mnichově Hradišti působí každý 
týden pracovníci Terénního progra-
mu Semiramis. Přímo v ulicích měs-
ta poskytují sociální a adiktologické 
(na závislost zaměřené) služby li-
dem, kteří užívají drogy.

Hlavním účelem práce terén-
ních pracovníků, kteří do Mnichova 
Hradiště dojíždějí, je minimalizace 
rizik spojených s užíváním drog a 
ochrana veřejného zdraví. Terénní 
pracovníci spolupracují s osobami, 
které drogy užívají, na stabilizaci 
jejich sociální situace a zdravotního 
stavu. Zároveň je motivují ke změně 
životního stylu směrem k méně rizi-
kovému chování, léčbě a abstinenci. 
Nedílnou součástí jejich práce je i 
sběr a bezpečná likvidace odhoze-
ných injekčních stříkaček. 

Aktuálně jsou každoročně v 

kontaktu se zhruba dvacítkou klien-
tů. Nejčastěji se jedná o uživatele 
pervitinu, kterým kromě testů na 
infekční choroby a výměny injekč-
ních stříkaček poskytují poradenství, 
pomáhají jim řešit jejich nepříznivou 
sociální situaci a v neposlední řadě 
zprostředkovávají léčbu infekčních 
nemocí nebo závislosti. Kromě toho 
také monitorují výskyt odhozených 
stříkaček, které ve městě sbírají. 

„V prvním pololetí letošního roku 
jsme sebrali pouze jeden kus poten-
ciálně infekčního materiálu. Počet 
nálezů se ve městě dlouhodobě drží 
na nízké úrovni,“ říká Ondřej Šulc, 
vedoucí programu. Případné nálezy 
mohou občané oznámit pracovní-
kům na níže uvedeném telefonním 
čísle nebo kontaktovat městskou 
policii.

Veškeré služby terénního pro-
gramu jsou poskytovány zdarma  
a anonymně, tedy bez nutnosti 
sdělovat své osobní údaje. Služby 
jsou ve městě poskytovány vždy ve 
čtvrtek, v čase od 9 do 16 hodin se 
může kdokoli obrátit na terénní pra-
covníky na čísle 728 245 196.

Organizace Semiramis realizuje 
také služby primární prevence riziko-
vého chování pro žáky základních 
škol a další poradenské a vzděláva-
cí aktivity. Programy Semiramis z. ú. 
jsou podporovány městem Mnichovo 
Hradiště.

Výroční zprávu, shrnující detaily 
služeb a činnost organizace v uply-
nulém roce najdou případní zájemci 
na http://www.os-semiramis.cz.

Semiramis z. ú.

Tábor Jednoty bratrské 
inspiroval král Karel IV.

Nutrie daly kachnímu 
domku ve Veselé zabrat
Součástí panoramatu veselského 
rybníku na návsi je už roky dřevěný 
domek plovoucí na pontonech. Míst-
ní jej nabídli divokým kachnám, kte-
ré tu záhy našly příjemné hnízdiště  
a vyvedly několik desítek mláďat. 
Klid kachen však v poslední době 
rušily nutrie. Kachny z domku vy-
hnaly a obsadily jej samy. Město 
muselo zasáhnout a problematické 
hlodavce, kteří podhrabávají břehy 
a bývají poměrně agresivní, nechat 
odchytit a přemístit. Domek ovšem 

pobytem nezvaných návštěvníků 
značně utrpěl.

Členové spolku Veselá vesnice 
na začátku srpna domek z rybníka 
vytáhli na břeh, aby prošel renovací.  
Z akce měly radost zejména místní 
děti, pro které tato příležitost zname-
nala možnost projet se po rybníku 
na loďce. Po nutných opravách bude 
domek na rybník navrácen na jaře, 
aby kachnám opět nabídl bezpečné 
útočiště.

Martin Weiss 

Domov Modrý kámen zažil 
cvičnou evakuaci před požárem

Tóny Panovy flétny zazněly 
v Modrém kameni
V dopoledních hodinách dne  
1. srpna zahrál pro seniory v Domo-
vě Modrý kámen pan Petr Tomeček, 
mistr hry na Panovu flétnu. Svou 
hrou vytvořil skvělou atmosféru. 

Umělec je propagátorem tohoto 
netradičního nástroje s čarokrás-
ným zvukem a jedním z hráčů, kteří 
ovládají hru na vysoké, profesionální 
úrovni. Podle řecké mytologie hrával 
na tento nástroj bůh pastýřů a stád 
Pan. Setkat se s tímto nástrojem 
bylo však možné třeba i na poulič-
ních vystoupeních peruánských indi-
ánů. Mistr Tomeček se však hudbou 
těchto Peruánců neinspiruje. Dává 
přednost klasickým mistrům, po-
povým hitům a jeho „srdcovkou“ je 
hudba filmová. Vystupuje společně  
s Danielem Hůlkou, Kateřinou Bro-
žovou a dalšími umělci. 

A kdo je Petr Tomeček? Jde  
o vystudovaného trumpetistu, ab-
solventa Janáčkovy konzervatoře  

v Ostravě, který byl ovšem po abso-
lutoriu nucen ze zdravotních důvodů 
přestat na trumpetu hrát. Hledal pro-
to jiné uplatnění v oblasti hudebního 
života – hledal, až našel. Měl jsem 
možnost vyslechnout jeho hodino-
vé vystoupení a mohu konstatovat, 
že je profesionálem, jak se říká, se 
vším všudy. Petr Tomeček byl před 
15 lety mým kolegou na Základní 
umělecké škole v Mnichově Hra-
dišti, kde vyučoval hru na dechové 
nástroje. Jsem rád, že jsem s ním 
navázal po letech opětovně hudební 
přátelství.

Pro posluchače byl jeho koncert 
úžasný kulturní zážitek, a proto se 
vystoupení bude opakovat v prosinci 
letošního roku. Krásná a podmanivá 
hudba vždy dokáže zaujmout a ob-
lažit duši.

Antonín Freiberger, 
emeritní hudební pedagog

Centrum pomoci závislým 
sídlí na nové adrese 
Možná si nás pamatujete pod ná-
zvem Ambulantní centrum Mnichovo 
Hradiště. Od ledna letošního roku 
nese naše centrum příhodnější ná-
zev – Adiktologické centrum pora-
denství a terapie Mnichovo Hradiště, 
Laxus z. ú. Nejedná se v tomto roce 
o jedinou změnu, od září letošního 
roku nás najdete na nové adrese. Ze 
Zámecké ulice jsme se přestěhovali 
na Masarykovo náměstí do domu 
čp. 243.  

I přes změnu názvu a adresy 
však poskytované činnosti zůstávají 
stejné. Stále pracujeme s nezletilými 
klienty a jejich rodinnými příslušníky 
a zaměřujeme se na sociální, vý-
chovná, vztahová, školní a další té-
mata spojena s rizikovým chováním 
u těchto klientů. 

Kromě toho nadále pracujeme 
s klienty adiktologickými. Stále se 
snažíme reagovat na aktuální tren-
dy a vzorce závislostního jednání.  
V předchozích letech jsme se zamě-
řovali zejména na řešení problémů 
souvisejících s užíváním alkoho-
lu, nelegálních látek, případně na 
oblast hazardního hraní. Dnes je 
však už běžné, že se na nás obra-
cí lidé, kteří se potýkají s problémy 
plynoucími z užívání i jiné látky (ať 
už legální či nelegální) nebo jiného 
závislostního chování. Pro před-
stavu se může jednat vedle „tradič-
ních“ návykových látek například  

o medikamenty, kratom, HHC nebo 
i cukr. Ve sféře tzv. behaviorálních, 
tedy nelátkových závislostí, se jedná 
vedle gamblerství například o wor-
koholismus a závislosti související 
s internetem, mobilním telefonem, 
sociálními sítěmi. 

Obracet se na nás mohou lidé, 
kteří se s konkrétním problémem 
sami potýkají, i ti, kteří se se závis-
lostním chováním setkávají ve svém 
okolí, u svých blízkých. 

Neváhejte nás kontaktovat, po-
kud máte zájem o bezplatnou kon-
zultaci či v případě dalších dotazů. 
Můžeme se sejít jednorázově nebo 
navázat spolupráci pravidelnou, 
dlouhodobější. Zastihnete nás ka-
ždou středu na uvedené adrese, 
ale je nutné se předem objednat,  
a to ideálně na tel. 733 184 995, 730 
516 447 nebo e-mailem na adrese: 
adicentrum.boleslav@laxus.cz. Více 
informací o službě se dozvíte na 
webové stránce laxus.cz/acmh a ak-
tuality nejen z našeho centra může-
te sledovat rovněž na facebookové 
stránce Laxus z. ú. 

Činnost organizace Laxus z. ú. 
je podporována městem Mnichovo 
Hradiště. Děkujeme. 

Mgr. et Mgr. Lenka Pasecká, 
vedoucí Adiktologického centra 
poradenství a terapie Mnichovo 

Hradiště, Laxus z. ú.

Září a svátek 
archanděla Michaela

Bude-li v příštích týdnech přát po-
časí, může se hodit tip na výlet.  
U Desné v Jizerských horách stojí 
uprostřed louky nová kaple archan-
děla Michaela, jehož svátek připadá 
na 29. září. Vznikla v době covidu 
s prosbou o ochranu. Je dřevěná  
a socha uvnitř také. Dnes je místem 
vděčnosti, že pandemie již pominu-
la. Není však jediným poutním mís-
tem u Desné. Druhým je Mariánská 
hora, na kterou vede kamenné scho-
diště s 365 schody.

Sochu archanděla Michaela na-
jdeme i v Mnichově Hradišti, ve štítu 
jednoho z domů na náměstí. Kostel 
zasvěcený tomuto ochránci před 
zlem zdobí například Michalovice 
u Mladé Boleslavi. A také Rokytnici 
nad Jizerou, kde se k jeho svátku 
tradičně koná pouť. 

Daniela Břoušková

Nejdůležitější je prevence, to beze-
sporu! Trénink dělá mistry a vzdělá-
vání formou zážitku se nejlépe uloží 
do paměti. Tentokrát jsme se se 
zaměstnanci Domova Modrý kámen 
zaměřili na nácvik evakuace klientů 
v případě požáru. Vzhledem k naší 
cílové skupině jsme první ročník ná-
cviku evakuace pojali velmi komorně 
a zaměřili se pouze na evakuaci čás-
ti prvního patra budovy. Do evakua-
ce byli zapojeni naši zaměstnanci  
a klienti, kteří s účastí souhlasili. 

V rámci cvičení byla vyzkouše-
na evakuace také zcela imobilních 
klientů. Ty nahradily figurantky z řad 
zaměstnanců. V tomto případě jsme 
měli možnost vyzkoušet si evakuač-
ní podložky, které jsou umístěny pod 
každou matrací. S cílem zajistit větší 
odbornost a také dohled nad správ-

ným postupem jsme požádali hasiče 
HZS Středočeského kraje ze stanice 
Mnichovo Hradiště, zda by měli zá-
jem se do naší akce zapojit v rámci 
své odborné přípravy. Za navázanou 
spolupráci jsme velmi vděčni. Touto 

cestou děkujeme hasičům za účast. 
Jejich přítomnost pro nás byla vel-
kým přínosem.
 

Renata Poláková, ředitelka,
Domova Modrý kámen

Kroužky pro děti: 
vyberte si

V pondělí 4. září od 15 hodin pro-
běhne před Komunitním centrem 
Mnichovo Hradiště v Mírové ulici pod 
taktovkou Klubu dětí a mládeže a 
MAP IV Mnichovohradišťsko tradiční 
představení kroužků a volnočaso-
vých aktivit pro děti a mládež. Přijďte 
se seznámit s místní nabídkou a vy-
brat ideální zájmovou aktivitu. (wes)

Změny v jízdních 
řádech autobusů

V souvislosti se začátkem nového 
školního roku dochází k trvalým 
změnám jízdních řádů Pražské in-
tegrované dopravy. Jde o změny ve 
spojích na linkách 315, 345 a 738. 
Se změnami se můžete seznámit na 
webu města a www.pid.cz. (wes) 
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Tenisové áčko slavilo postup do 1. B třídy
Letošní sportovní sezóna byla pro 
náš klub plná vzrušujících momentů, 
přičemž vrcholem byl postup naše-
ho týmu A dospělých do 1. B třídy. 
Hráči týmu, Lehečková, Bílková, 
Vopatová, Kredbová, Hronová, ka-
pitán Pospíšil, Rašín, Junek, Malý, 
Svoboda, Dorotík, a Markovič, pod 
vedením prezidenta klubu Tomáše 
Rakouského prokázali skvělou hru  
a týmového ducha.

Ani další týmy však nezůstaly 
pozadu. Týmy dorostu a starších 
žáků bojovaly o postup až do po-
sledního kola a skončily na exklu-
zivním druhém místě. Starší žáci  
v napínavém závěrečném klání ne-
stačili na tým Houštky, který zvítězil 
poměrem 3:6.

V ostatních týmech se bohu-
žel nedařilo tak dobře. Družstvo 
dospělých „B“ skončilo na pátém 
místě a tým „C“, složený převážně 
z dorostenců, obsadil osmé místo. 
Mezi mladšími žáky se družstvu „A“ 
v 1. B třídě podařilo získat sedmé 
místo, zatímco „B“ tým skončil na 
osmém místě. Je nutné podotknout, 
že mladší žáci hrají druhou nejvyšší 

soutěž, což je již samo o sobě velký 
úspěch.

Na závěr sezóny se všechny 
týmy sešly na společné oslavě, která 
byla velkým úspěchem a příjemným 
zakončením sportovního roku.

Různé výsledky týmů nás moti-

Prezident klubu Tomáš Rakouský s částí hráčů týmu A dospělých, Lehečkovou, 
Bílkovou, Pospíšilem, Rašínem a Junkem. 

vují k tomu, abychom se ještě více 
snažili a připravovali na následující 
sezónu. S nadšením očekáváme, co 
nám nový rok přinese.

Petr Pospíšil, Tenisový klub 
Mnichovo Hradiště

Dorostenci MSK a jejich impozantní skóre
Mladí fotbalisté Mnichova Hradiště 
se stali mistry 1. A třídy staršího 
dorostu. Titul si zajistili ziskem 71 
bodů, s bilancí 23 výher, dvou remíz, 
jedné prohry a impozantním skó-
re 188:21. To činí průměr více než 
sedm vstřelených branek na zápas 
a méně než jeden inkasovaný gól 
na utkání. V tabulce druhá Zeleneč 
získala o osm bodů méně a vstřelila 
o 68 branek méně! 

Nebylo výjimkou, když Mnicho-
vohradišťští nastříleli soupeři i deset 
a více branek, což se během sezony 
stalo hned šestkrát. Nejvyšší výhru 
naši zaznamenali v podzimní části, 
kdy Březnu/Řepovu uštědřili deba-

kl 20:0! Jediné ztráty bodů přišly 
při remízách 0:0 se Zelenčí a 1:1 s 
Benátkami. Právě Benátky byly jedi-
ným mužstvem, které v sezoně ne-
dokázali chlapci z Hradiště porazit. V 
jarní odvetě s nimi prohráli 4:5. To už 
však bylo v situaci, kdy měli na čele 
tabulky solidní náskok. 

Klíčovým zápasem jara byl sou-
boj s druhou Zelenčí, který se hrál 
na jejím hřišti. Dvoubodový náskok 
před utkáním se po výhře 5:2 rozros-
tl na pětibodový a hráči Hradiště tak 
měli situaci pevně ve svých rukách. 
Kromě zmiňované prohry s Benátka-
mi se už žádné jiné ztráty nedopus-
tili a soutěž vyhráli s náskokem osmi 

bodů před druhou Zelenčí, třetí STM 
Mělník ztrácel 11 bodů. Benátky nad 
Jizerou skončily čtvrté. Při již zmi-
ňovaných 188 vstřelených gólech, 
není moc překvapivé, že se v pořadí 
deseti nejlepších střelců soutěže 
umístili hned čtyři hráči MSK. Jaro-
slav Horák se stal se 42 vstřelenými 
góly nejlepším střelcem, Vojtěch No-
vák se 32 přesnými trefami čtvrtým 
nejlepším. Do top 10 se vešel ještě 
Adam Stand s 28 a Matěj Moc s 26 
brankami. 

Martin Tůma,
Mnichovohradišťský SK

Po zdařile odehrané podzimní části 
sezóny a následných čtyřech prven-
stvích v halových turnajích na konci 
kalendářního roku 2022 pokračovala 
naše starší přípravka mnichovohra-
dišťských fotbalistů v povedených 
výkonech i v roce 2023. 

V rámci přípravy na jarní sezónu 
se naši svěřenci zúčastnili celkem 
sedmi turnajů, z toho hned na čty-
řech z nich získali stříbrné medaile, 
na dvou bronzové a pouze z jedno-
ho turnaje se vraceli bez medailové 
odměny. Nutno podotknout, že na 
tomto turnaji byla již velmi silná kon-
kurence a účastnily se i přípravkové 
týmy klubů Slovanu Liberec, FK Jab-
lonec nebo Viktorie Žižkov. 

Stejně dobře si tým MSK ná-
sledně vedl i v jarní části soutěže 

krajského přeboru, kde našel nej-
kvalitnější protivníky především  
v sousedním FK Turnov a Arsena-
lu Česká Lípa. S těmito týmy jsme 
sehráli několik velmi kvalitních  
a vyrovnaných zápasů, kde se  
o vítězi zpravidla rozhodovalo až  
v samotných koncovkách jednotli-
vých zápasů. Zbytek týmů v soutěži 
jsme povětšinou s přehledem pře-
hrávali a dost často poráželi i výraz-
ným rozdílem ve skóre. Potěšujícím 
zjištěním byly ale nejenom úspěš-
né výsledky, ale především kvalita  
a úroveň předváděné hry společně 
s fotbalovým pokrokem, který vět-
šina hráčů i mužstvo jako celek za 
poslední měsíce a týdny udělalo. 
To vše se podařilo díky širokému  
a obětavému trenérskému týmu, 

Úspěšné jaro starší přípravky MSK

kvalitnímu tréninkovému zázemí a v 
neposlední řadě píli a talentu hráčů. 

Po krátké, plně zasloužené, let-
ní pauze se náš tým sejde opět v po-
lovině srpna, kdy začne příprava na 
příští sezónu. Chlapci ročníku 2012 
zcela jistě opět vytvoří velmi silný  
a kvalitní tým i ve vyšší kategorii, 
kam po této sezóně přestupují.  
V rámci žákovské kategorie vstoupí 
do 1. A třídy Středočeského kraje. 
Ročníky 2013 a 2014 čeká pokra-
čování v krajském přeboru starších 
přípravek Libereckého kraje. Oběma 
týmům přejeme do nové sezóny 
spoustu úspěchů, fotbalové radosti  
i chuti na sobě dále pracovat.

Ondřej Knobloch,
Mnichovohradišťský SK

Jak se vedlo MSK po návratu 
do krajského přeboru?
První sezona A týmu MSK po po-
stupu do krajského přeboru začala 
nejlépe, jak mohla. Hned v prvním 
zápase se nám podařilo vyhrát nad 
Dobříší, která byla minulou sezonu 
divizním týmem. Další dva zápasy 
jsme také neprohráli, proti Kutné 
Hoře a Horkám jsme brali po bodu. 
První porážka nás potkala až ve Ve-
limy, kde jsme s vítězem minulého 
ročníku prohráli těsně 2:3. V dalších 
pěti zápasech jsme se trochu hleda-
li, vyhráli jsme pouze jednou, dva-
krát remizovali. Na konci podzimní 
části jsme díky skvělým výkonům 
přidali tři výhry v řadě a patřilo nám 
9. místo v tabulce. 

Na první jarní zápas jsme zaví-

tali na hřiště Dobříše, kterou jsme, 
jako na podzim, porazili 2:1. Naše 
forma z podzimní části pokračovala 
i v té jarní, nevyzrál na nás ani teh-
dejší lídr Nespeky, nad kterým jsme 
zvítězili 3:1. V derby s Horkami jsme 
opět, jako na podzim, jen remizovali. 
Poté nás potkala velká nemocnost  
a hned čtyři zápasy jsme nedokázali 

vyhrát. Tuto nelíbeznou šňůru jsme 
přetrhli u lídra soutěže, SK Hřebeč, 
kde jsme po skvělém startu zvítězi-
li 4:2. Týden na to jsme si vyšlápli  
i na druhý tým tabulky SK Sokoleč, 
který jsme doma jasně porazili 3:1. 
Na konci sezony nám forma pomalu 
odcházela, ale i přes to jsme doká-
zali přehrát Průhonice a v posledním 
zápase Sedlčany. 

Naši první sezónu zpět v kraj-
ském přeboru jsme zakončili na  
8. místě se 44 body. Nejlepšími střel-
ci MSK byli Dominik Košek a Jakub 
Radačovský, kteří nastříleli shodně 
12 branek.

Aleš Kohout,
Mnichovohradišťský SK
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Boleslavský pohár ve Veselé a úspěch domácích
Sbor dobrovolných hasičů Veselá 
pořádal na hřišti dne 27. května již  
5. ročník Memoriál Jiřího Bočka, 
soutěže v požárním sportu. V tom-
to roce byl poprvé zařazen do série 
soutěží o Boleslavský pohár.

Celého klání se zúčastnilo 15 
družstev žen a 17 družstev mužů. Za 
příjemného slunného počasí jsme 
viděli vydařené i méně vydařené 

útoky. Naše mladší ženy si doběhly 
pro 1. místo, ženy starší skončily na 
6. místě. Muži si odnesli bronzové 
medaile.

Celá soutěž se nesla v přátel-
ském duchu. Důležité bylo, že se 
nikdo nezranil. Oceněním pro pořa-
datele byla pochvala od soutěžících 
za výborné občerstvení. Již nyní se 
těšíme na další ročník.

O týden později, 3. června, náš 
sbor uspořádal fotbalové utkání čtyř 
mužstev. Večer se na hřišti konala 
taneční zábava se skupinou Víkend 
Rock. Těmto akcím předcházely dvě 
brigády věnované úpravám hřiště.

        SDH  Veselá

Káčovský pohár vyhrály Olešnice a Ploukonice
Dne 10. června se konal na sychrov-
ském hřišti již 21. ročník Káčovského 
poháru, soutěže v požárním útoku 
tradičně zařazené do seriálu závodů 
Jizerská liga. 

V tomto kole si zlato v mužské 
kategorii za čas 16,62 sekundy 
odvezla Olešnice, stříbro brali klu-
ci z Tatobit za čas 16,95 sekundy  
a bronz putoval do Březové za rov-
ných 17 sekund. V kategorii žen se 
na prvním místě s jediným šestnáct-
kovým časem umístily Ploukonice 
(16,93 sekundy), druhou příčku vy-
bojovaly holky z Myštěvsi s časem 
17,72 sekundy a třetí místo s 18,03 

sekundami vybojovala Olešnice. 
Soutěžní týmy získaly ceny v celko-
vé hodnotě více než 65 tisíc korun.
Sychrovské týmy bohužel potvrdily 
pravidlo, že na domácí půdě se ne-
vyhrává. Družstvo mužů obsadilo  
8. příčku a družstvo žen po velkém 
boji na jednom z proudů 11. příčku.

Součástí Káčovského poháru 
byla již tradičně volba Miss sympa-
tie. Tuto cenu si odvezla Michaela 
Ptáčková z Pěnčína, I. vicemiss byla 
zvolena Žaneta Skalová z domácího 
Sychrova a II. vicemiss byla zvolena 
Vendula Dvořáčková z Katusic. Kaž-
dá miss po svém zvolení vylosovala 

jednoho ze závodníků z družstev 
mužů a všech šest oceněných si od-
neslo hodnotné dary.

Příprava na soutěž zaměstnala 
nejen velké množství členů sboru, 
ale i našich kamarádů. Ráda bych 
jim touto cestou za celý SDH Sych-
rov poděkovala za pomoc a podporu 
při organizaci Káčovského poháru  
a při přípravě zázemí nejen pro 
závodící družstva, ale také pro ná-
vštěvníky soutěže.

Štěpánka Volfová,
SDH Sychrov

Ohlédnutí za létem a podzimní plány KČT

Prázdniny jsou za námi a s nimi i náš 
obvyklý každoroční letní útlum, kdy 
se převážně věnujeme vlastním ro-
dinám a dovoleným. Nicméně našlo 
se několik prázdninových výjimek, 
kdy jsme vás zvali na společné „let-
ní“ radovánky. 

Tou první byl tak trochu neob-
vyklý nápad splavit Jizeru od jezu 
u Vostrova až na pláž Na Kamín-
kách. Slovo dalo slovo, našlo se  
i několik (přesně devět) nadšenců 
z řad členů či příznivců KČT, kteří 
neváhali podniknout tuto „blázni-
vinu“ v úterý 11. července, kdy již 
pár dní dosahovala rtuť teploměru 
vyšších než třicetistupňových tep-
lot a i Jizera byla vyhřátější než po 
většinu roku. Od jezu jsme chvílemi 
plavali, chvílemi kvůli nízkému stavu 
vody šli korytem Jizery, ale vše za 
příjemné nálady, doprovázeni pouze 
občasnou přítomností kachen, jež 
jsme rušili svým hovorem z jejich sa-
moty. O vzrušení se nám postaraly 
občasné peřejky, které nás rychle 
unášely svým proudem a omlátily 
určité naše partie (zejména ty zadní) 
o čnící kameny. No, nasmáli jsme se 
u toho moc. Po připlavání na pláž 
Na Kamínkách padlo rozhodnutí 
protáhnout si plavbu až ke Kofole 
a zkontrolovat nově se rodící lávku 
mezi Hradištěm a Klášterem. Byl to 
nádherný úsek. Z jedné strany vy-
soké skály, z druhé strany mohutné 
zelené stromy, zářící slunce nad ře-
kou… Zpět na pláž jsme již došli po 
svých, pořídili jsme si alespoň závě-
rečné foto, neboť z logických důvodů 
nešlo dokumentovat průběh plavby. 

I zrodila se krásná tradice společ-
ných odpoledních plaveb, tu od 
Koniny ke Kofole, jindy jen z pláže 
ke Kofole, ale vždy delší úseky  
v příjemné společnosti. A třeba do-
jde příští rok i na úsek z Mohelnice 
nad Jizerou.

Další naší prázdninovou nabíd-
kou byl červencový výlet v rámci Tu-
ristického léta 2023, které bylo akcí 
Českého rozhlasu Region, jenž si 
připravil čtyři výletní trasy, přičemž 
vše startovalo právě na Mnicho-
vohradišťsku, kde jsme poskytli tip 
na cestu i na závěrečné poseze-
ní. Výsledkem byl příjemný výlet  
z Mnichova Hradiště přes Přestavlky, 
novou alejí do Dnebohu, následoval 
výstup k Drábským světničkám, vý-
hledy z hradišť Hrada a Klamorna  
a sestup od Píčova statku. Následně 
jsme pak přes Skalku doputovali na 
Valečov, kde byla možnost prohlídky 
tohoto skalního hradu, a kolem sta-
leté boseňské lípy jsme došli až do 
cíle cesty v boseňské Hospůdce Ve 
Škole. Vše se odehrálo za velmi pří-
jemného počasí, s milou společností 
nejen turistů z mnichovohradišťské-
ho KČT, ale i z Mladé Boleslavi či  
z Kolína, kteří se mísili i s „rozhla-
sáky“ a jejich rodinnými příslušníky. 
Vše bylo navíc završeno pozdním 
obědem v Bosni za hudebního do-
provodu kapely Dioptrio.

Nezaháleli ani naši senioři, kteří 
se drží starého kavkazského příslo-
ví, jež praví, že „zdraví si udrží pouze 
ten, kdo si pro něj pěšky dojde“. Na 
začátku srpna tedy společně vyjeli 
do Turnova, odkud se podél náhonu 

vydali do Dolánek, následně k Zrca-
dlové koze, kde si kromě nezbytné-
ho občerstvení užili spoustu legrace 
na opraveném ručním přívozu přes 
Jizeru. Minuli pak Dlaskův statek, 
někdo šel přímo do Turnova, někdo 
se zabavil ještě prohlídkou zámku 
Hrubý Rohozec – každý si násled-
ný program vybral dle svých osob-
ních preferencí, spokojení však byli 
všichni. Další prázdninový seniorský 
výlet pak směřoval opět do Turnova, 
uskutečnil se v druhé půlce srpna  
a zájemci měli možnost prohlédnout 
si nový ohrazenický vodojem. 

A naše plány na podzimní ob-
dobí? Chcete-li být takzvaně in, 
sledujte náš facebookový profil Klub 
českých turistů – Mnichovo Hradiště, 
tam se dozvíte ty nejaktuálnější in-
formace. Případně též naše webové 
stránky www.kctmh.cz, i zde jsou 
přehledně uvedeny aktuální infor-
mace, dále pak kalendář našich bu-
doucích akcí či fotogalerie z akcí již 
uskutečněných – ta vám může slou-
žit i jako inspirace pro vlastní výlety. 
Na podzim se vydáme například do 
středního Pojizeří, čeká nás vodácký 
víkend, projdeme se kolem rybníků 
na řece Klenici, organizujeme též 
náš první zahraniční autobusový 
výjezd, a sice za miniaturami do Pol-
ska. To je jen malá ochutnávka z na-
šeho podzimního programu, kterým 
opět vstoupíme na mnichovohradišť-
skou turistickou scénu.

Markéta Tomášová,
Klub českých turistů, 

odbor Mnichovo Hradiště

Triatlonový závod Dřevěný muž 2023
Poslední červnová sobota patřila  
v krásném prostředí Příhraz a jejich 
okolí již 41. ročníku tradičního triatlo-
nu Dřevěný muž, druhému nejstarší-
mu triatlonovému závodu ve střední 
Evropě.

Na start se tentokrát postavilo 
69 účastníků, z nichž závod dokon-
čilo 64 a jedna štafeta. Standardní 
účast v závodě, která bývá kolem 
120 závodníků, mohla být ovlivněná 
ranní přeháňkou. Pod hranici 100 
účastníků se však čísla nepropadla 
ani v době covidové, která setkávání 
nepřála.

Výkony i účast jsme u výtečné-
ho točeného piva a jídla diskutovali  

v cíli závodu na louce v příhrazském 
kempu do pozdního odpoledne. Stá-
lí účastníci na startu nechyběli (Hra-
dišťák Vláďa Špetlík letos „oslavil“ 
svůj 30. ročník) a i letos se objevili 
nováčci, kteří přijeli vyzkoušet své 
první triatlony. Jako každoročně 
se akce nesla ve velmi přátelském 
atmosféře a byla prodchnutá se-
tkáváním s kamarády a známými  
a společně užitými sportovními vý-
kony při tomto krásném závodě.

Start závodu probíhal již bez 
deště, a tak se závodilo za ideálních 
podmínek. Tomu odpovídaly i skvělé 
časy – nejrychleji trať (0,8 km plavá-
ní, 107 km kolo, 12 km běh) zvládl 

Martin Fidler v čase 3:47:25. Na 
druhém místě zaostal o necelé dvě 
minuty Jan Berka (3:49:05) a na tře-
tím místě dokončil zástupce domá-
cích borců Jirka Kurzveil (3:51:18). 
Potlesk v cíli ale neminul nikoho  
a i poslednímu dokončivšímu se do-
stalo řádného přivítání.

Závěrem bychom chtěli poděko-
vat skvělým organizátorům, účast-
níkům, doprovodu a fanouškům za 
tento výjimečný závod. Příští rok se 
v krásném prostřední Českého ráje 
opět potkáme (možná i na alternativ-
ních tratích klasického závodu).

Martin Blažek a Petr PospíšilVláďa Špetlík v cíli závodu. 

Na startu letošního závodu stanulo 69 účastníků. Pánové Hojer a Vopat, účastníci už 1. ročníku závodu v roce 1983.
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Dva roky příprav a pak půlroční život-
ní dobrodružství. V roce 1984 zamí-
řila z Mnichova Hradiště do Nepálu 
horolezecká Expedice Dhaulagiri 84  
s cílem zdolat sedmou nejvyšší horu 
světa. Zdejší LIAZ dal horolezcům 
k dispozici nákladní automobil, a to 
včetně řidiče. Tím se stal elektrikář  
a horolezec Jan Patočka.

V LIAZu v Mnichově Hradišti jsem 
pracoval od 4. ledna 1968 jako 
projektant elektrických energií.  
V té době jezdili horolezci za hrani-
ce jenom do Tater nebo do Saska 
a ti šťastnější, za krvavé peníze, se 
Sportturistem do Alp. Dostat se do 
Himaláje byl pro horolezce téměř 
neuskutečnitelný sen. 

Příprava expedice si vyžádala 
dva roky opravdu usilovné práce. 
Letecká přeprava výstroje, materiá-
lu, jídla a dalších věcí nepřipadala 
v úvahu, ale šéfům expedice se 
podařilo získat náklaďák od LIAZu  
v Mnichově Hradišti. Chtěli půjčit 
auto ideálně s tím, aby řidič byl zá-
roveň i horolezec. Ne kvůli tomu, 
aby někam lezl, spíše proto, že ho-
rolezci jsou všeobecně odolní, vyspí 
se kdekoliv a nejsou vybíraví v jídle.  
V LIAZu dostal tohle za úkol můj pří-
tel Ing. Petr Rydval a nabídl mi, jestli 
bych to auto nechtěl řídit. Příslušný 
řidičák jsem měl a dost často jsem 
jezdil brigádně přepravu nových aut 
na hranice. Šel jsem do toho! Tako-
vá nabídka, i když to nebyla žádná 
sranda, se nedala odmítnout. Rád 
jsem četl Hanzelku a Zikmunda,  
a tak jsem podle jejich vzoru šel na 
brigádu na montážní linku a taky na 
takzvané dodělávky, kde jsem se 
s autem poměrně dost podrobně 
seznámil. Klukům jsem neříkal, že 
nejsem profesionální řidič.

S myšlenkou expedice přišel 
Jirka Novák, odborný asistent na 
stavební fakultě ČVUT a pozdější 
šéf horolezeckého svazu. Přišel  
s šíleným nápadem vylézt Dhaulá-
girí, sedmou nejvyšší horu světa vy-
sokou 8167 metrů, ale západní stě-
nou, kde ještě nikdo nikdy nebyl. Byl  
k tomu v podstatě jeden letecký sní-
mek, kde byla trochu vidět. Nakonec 
to byl velký úspěch, neboť výprava  
byla úspěšná.   

Přípravy na cestu dlouhou 28 tisíc 
kilometrů

V dubnu 1984 jsem vyfaso-
val úplně nové nákladní auto LIAZ 
100.053. Každý člen měl v rámci 
přípravy expedice nějakou úlohu 
a ode mě se očekávalo, že to plně 
naložené auto dojede do Nepálu  
a zpátky. Příprava auta mi zabrala 
téměř všechen volný čas. Na jaře 
v tom samém roce jela liazkou slo-
venská expedice na Lhotse a měla 
nějaké potíže s pérováním. Nakonec 
to jejich auto zůstalo na ambasádě 
v Dillí. Bohužel jsme se do naše-
ho odjezdu nedozvěděli, jaké byly 
důvody, proč tam to auto zůstalo.  
S přípravou auta mi hodně pomohli 
pracovníci vývoje i dalších provozů 
v LIAZu. Na autě jsme provedli řadu 
úprav, vyměnili pérování a zadní ná-
pravu, protože v autě byla původně 
bulharská. Ve vývoji mi říkali: Prosím 
tě, s touhletou nápravou dojedeš tak 
maximálně do Jugoslávie. Někde 
sehnali českou kvalitní nápravu  
a ještě ji zrepasovali. Namontovali 
jsme také přídavné nádrže – na autě 
byly dvě, každá na 260 litrů, a my 
jich ještě šest přidali na korbu, takže 
jsme mohli ujet na jeden zátah skoro 
osm tisíc kilometrů. Na střechu jsme 
přidělali zahrádku, kde jsme měli  
v sudech naše osobní věci a jídlo. 
Aby nás na cestě nic nezaskočilo, 

vezli jsme s sebou mnoho náhrad-
ních dílů včetně čelního skla, dvou 
pneumatik, 60 litrů oleje a další 
drobnosti. Expediční sklad jsme měli 
v Novém Boru a velel mu známý ho-
rolezec Josef Rybička.

Přes Veselou a Bakov do Nepálu
Auto jsme naložili a 22. červen-

ce 1984 vyrazili z Mnichova Hradiště 
přes Veselou a Bakov do Nepálu  
k hoře vysoké 8167 metrů. V sesta-
vě: Petr Schnabl, šéf přepravy, Jirka 
Pelikán, lékař a tlumočník, Karel 
Jerhot zvaný Kadálek a já. Všichni 
ostatní účastníci expedice do Ne-
pálu letěli, expedice se účastnilo 21 
lidí. Cesta nám trvala 31 dní, z toho 
jsme deset dní trčeli různě na hra-
nicích. Zpátky jsme to zvládli za 28 
dní. Celkem jsme ujeli 28 tisíc kilo-
metrů při průměrné spotřebě 27 litrů 
na 100 kilometrů. Poruchy, opravy  
a údržba? Prasklý náhon tacho-
grafu, výměna alternátoru, výměna 
pravého zadního brzdového válce, 
oprava posilovače spojky, oprava 
vzduchové houkačky, prasklé šrou-
by na pérování kabiny, přivaření 
ok pro celní lano, oprava plachty, 
oprava stupačky a zadního blatní-
ku. Promazání podvozku každý třetí 
den, výměna motorového oleje vždy 
po 7500 kilometrech, seřízení ventilů 
a výměna vstřikovačů dle servisních 
příruček. Auto jelo po celou dobu na-
prosto perfektně a závady, které se 
vyskytly, byly v podstatě drobnosti.

Naši hranici jsme překročili  
v Dolním Dvořišti. Asi deset kilo-
metrů před čárou nás kontrolovali 
vojáci. Odbavení proběhlo celkem 
bez problémů, celníci se s expedič-
ním náklaďákem zřejmě nesetkávali 
často. V celním prohlášení jsem 
měl napsáno „7000 USD“ a tomu 
se hrozně divili. Jenom chtěli vědět, 
jestli je mám dobře schované, pro-
tože se ve světě hodně krade. Jeli 
jsme přes Rakousko, kde v Köflachu 
došlo k doplnění výstroje, do Itálie, 
kde jsme museli přiložit do auta ještě 
věci tří italských horolezců, kteří měli 
jet s námi. Nakonec do Nepálu přile-
těl pouze jeden. 

V autě jsme se začali poma-
lu zabydlovat. Vyřešili jsme spaní, 
vaření atd. Kluci si mysleli, že po-
jedeme v jednom tahu, já jsem ale 
říkal: Hoši, v noci se má spát a ne 
jezdit! Takže jsme jeli od rána od 
pěti hodin asi do půlnoci, co to šlo. 
Vždy dva jsme spali v autě a dva na 
karimatce někde vedle auta, když 
pršelo, tak pod ním. A často také 
přímo na plachtě mezi příčkami na 
korbě. Projeli jsme Jugoslávií do 
Bulharska. Před tureckou hranicí 
byla fronta kamionů dlouhá 22 ki-
lometrů. Po chvíli koumání jsme je 
všechny předjeli, jako že jsme jen 
turisti a vezeme si pár osobních věcí 
na cestu. S Bulhary jsme se celkem 
dobře domluvili, pustili nás. Pro tu-
recké celníky jsme měli připravený 
dopis v turečtině, a ten nám hodně 
pomohl. Nejobávanější celnici na 
naší cestě jsme opustili za dvě hodi-
ny. Petr tomu nemohl uvěřit, protože 
tudy projížděl v roce 1979 a trvalo 
jim to tehdy tři dny. Vytáhl lahev 
rumu a první kilometry v Turecku ani 
nevnímal. Po deseti kilometrech nás 
zastavila policejní hlídka, že jsme 
prý jeli moc rychle. Na cestu jsme 
se zásobili několika kartony cigaret  
a pokutu jsme vždycky platili ciga-
retami značky Marlboro. Kolik poli-
cajtů, tolik krabiček cigaret. Za celý 
život jsem nezažil tolik policejních 
kontrol jako tady. Šest kartonů na 
cestě tam a pět na cestě zpátky. 

V Istanbulu jsme přejeli most  
a ocitli se v Asii. Po dvou dnech 

jsme v dálce uviděli Ararat, což bylo 
neklamným znamením, že se blíží-
me k Íránu. Na íránské celnici jsme 
poprvé narazili a brzy pochopili, že 
bez úplatku dál nepojedeme. Do 
země jsme se dostali až druhý den 
dopoledne. Země byla tou dobou ve 
válce s Irákem, takže samá vojenská 
kontrola. Došlo nám jídlo (to expe-
diční bylo na zaplombované korbě), 
takže jsme se stravovali v místních 
hospodách. To bylo zajímavé. Zají-
mavá byla také cena nafty. Za dolar 
se jí dalo koupit 200 litrů. Při průjez-
du Velké solné pouště nás zastihla 
písečná bouře. Zatmělo se a neby-
lo vidět, ani stěrače ne. Domorodci 
na cestě se krčili za těly velbloudů, 
a čekali, až pomine. Zastavili jsme, 
venku 40stupňové vedro, začali 
jsme se přidušovat. Voda byla na 
zahrádce na střeše. Petr přišel na 
nápad a rozpojil hadičku ostřikovače 
a hned jsme měli k dispozici horkou 
kávu. Já jsem jim raději neřekl, že ta 
voda je tam už od dubna. Průjezd 
Teheránem byl zatím můj největší 
řidičský zážitek. Po normální silni-
ci jedou ve čtyřech řadách v obou 
směrech kamiony, osobáky, jízdní 
kola, motorky. Mezi tím chodili pro-
davači všeho možného, myči oken 
apod. Protože jsme nevěděli, kudy 
máme jet, sedl si Petr do taxíku, 
že nás povede. Ten však se mnou 
začal okamžitě závodit. Nakonec to 
všechno dobře dopadlo a Teherán 
jsme projeli za necelých sedm hodin.

Přijeli jsme na pákistánskou hra-
nici a během tří hodin ji překonali. Za 
hranicí nastala změna. Prvních 250 
kilometrů jsme jeli po písčité roletě  
z díry do díry nonstop 24 hodin, na-
víc v levostranném provozu, na který 
jsme si mimochodem všichni bez 
problémů rychle zvykli. Hlavní trasa 
Pákistánem mi připomínala silničku 
na Mužském k chatě na Krásné vy-
hlídce, ale v horším stavu. 

Indie a setkání se Slováky
Přejeli jsme Indus, a protože 

jsme kluci od Jizery, všichni se  
v jeho kalné vodě smočili. Na pá-
kistánsko-indické hranici ve městě 
Láhaur nám celníci doporučili, ať se 
nejdříve dojdeme zeptat na indickou 
stranu, jestli nás vůbec pustí dál, 
protože tudy už měsíc neprojelo ani 
jedno auto. Indové po nás požado-
vali speciální povolení pro průjezd 
Paňdžábem, které jsme samozřejmě 
neměli, a tak jsme museli navštívit 
naši ambasádu v Islámábádu. Tam 
jsme potkali posádku tahače značky 
LIAZ, který vezl materiál slovenské 
expedici ve složení Jožo Kralovič, 
Jaroslav Oršula, Milan Skládaný  
a Jozef Psotka (legenda českoslo-
venského horolezectví) na Everest. 

Slováci měli stejný problém jako 
my. Velmi brzy jsme se skamarádili  
a další problémy řešili společně. 

Po týdnu všemožných vyjed-
návání, urgencí a návštěv našeho 
velvyslance v Indii jsme měli koneč-
ně potřebný papír v ruce a spolu se 
Slováky mohli vyrazit. Po projetí hra-
nice do Indie nastal další problém. 
Celníci nás navedli do nějaké oplo-
cené ohrady, tam nám oba nákla-
ďáky zabavili kvůli údajně špatným 
dokladům k vozidlům a všechny nás 
vyhnali. Začalo další zdlouhavé jed-
nání. Nakonec nám dali do každého 
auta celníka místo těch dokladů  
a vyjeli jsme. Stále levostranný pro-
voz, neskutečné množství lidí, buvo-
lů, občas jsme potkali i slony, jinak 
náklaďáky velikosti našich avií, tak-
že jsme rázem byli na silnici největ-
ší. V Dillí na ambasádě jsme se po 
dlouhé době mohli vykoupat v teplé 
vodě, ale čas nám nedovolil zdržet 
se déle než dvě hodiny. 

U města Kánpur jsme přejeli 
posvátnou řeku Gangu. Všichni, až 
na doktora Slováků Milana Skláda-
ného, který nás varoval před všemi 
možnými nákazami, jsme naskákali 
do vody. Když jsme vylezli na břeh, 
očištěni od všech předchozích hří-
chů, nevydržel to ani on a smočil se 
taky. Po dvou dnech jsme konečně 
stanuli na nepálské hranici. Tam 
nám ti dva celníci prokázali med-
vědí službu. Udali nás Nepálcům, 
že máme špatné doklady. A začalo 
to nanovo. Po dobu čekání na hra-
nici jsme si udělali jeden nezapo-
menutelný výlet. Spolu se Slováky 
jsme si najali mikrobus a navštívili 
údajné Buddhovo rodiště Lumbini. 
Byl to zvláštní, až slavnostní oka-
mžik. Chrám, v něm socha Buddhy  
v nadživotní velikosti. Při vstupu 
nám udělali na čelo červenou tečku, 
tím jsme přistoupili na buddhismus. 
Nedělají tam s tím žádné fóry. Při 
celní kontrole nákladu jsem strávil 
na korbě auta s celníkem více než 
dvě hodiny v 80stupňovém vedru. 
Po skončení prohlídky jsem byl na 
pokraji zhroucení a hoši mě museli 
polévat studenou vodou. Nakonec 
jsme po třídenních tahanicích vjeli 
do Nepálu. 

Konečně Nepál
Krajina se změnila. Všude 

zeleň. Po úzké silnici jsme začali 
stoupat do hor Malého Himálaje. 
Hluboko v noci jsme dorazili do 
Káthmándú. Ráno jsme se vydali  
k Singhovým (MUDr. Singh vystu-
doval v Praze medicínu a vzal si 
za ženu Češku Renatu), kde jsme 
měli hlavní stan a zaparkované auto. 
Všechno z auta ven, zkontrolovat, co 
se zkazilo, co jsme rozbili, a sbalit to 

Klukům jsem neříkal, že nejsem profesionální řidič, směje se 
účastník výpravy do Himalájí a řidič expediční liazky Jan Patočka

do třicetikilových nákladů pro nosiče. 
Potom jsme přejeli do 200 kilometrů 
vzdálené Naudandy, kde čekali nosi-
či a odkud začal pochod do základ-
ního tábora. Auto jsme vyložili, kluci 
s nosiči vyrazili na pochod a já se 
s prázdným náklaďákem vracel do 
Káthmándú. Tam na mě čekal Petr 
Schnabl, který vyřizoval ještě něja-
ké formality. Přijížděl jsem k městu 
a s hrůzou zjišťoval, že neumím ani 
slovo anglicky a nevím, kde Singho-
vi bydlí. Po dvou objezdech velko-
města se mi konečně podařilo dům 
najít. Auto jsem zaparkoval na dvoře  
a k večeru společně s Petrem vyrazil 
na autobus do Naudandy. 

Druhý den ráno jsme se s Pe-
trem dali na dlouhý pochod do zá-
kladního tábora. Šli jsme podél řeky 
Mayandi Khola, kde jsme se opět 
vykoupali. Šli jsme i pralesem. Nej-
horší byly pijavice, které se nám skrz 
šněrování dostávaly až ke kůži. Sám 
jsem jich měl denně na třicet. Doufali 
jsme, že brzo karavanu nosičů naší 
expedice doženeme. Do Beni, kam 
dneska jezdí autobus, jsme šli přes 
několik sedel tři dny. Pátý den jsme 
v Darbangu naši expedici dohonili  
a pokračovali s ní dál do základního 
tábora. V doznívajícím monzunu se 
každý den ve dvě odpoledne strhl 
tropický liják. Spali jsme ve vesni-
cích, většinou ve školách nebo ve 
stanech.

Po jedenáctidenním pochodu 
jsme konečně dorazili do základního 
tábora, který ležel přímo pod zá-
padní stěnou ve výšce 3200 metrů, 
což je relativně velmi málo. Stěna je 
vysoká čtyři a půl kilometru a je nej-
vyšší stěnou na světě. Neustále z ní 
padají laviny. Počasí se už umoudři-
lo a začal probíhat klasický expedič-
ní výstup. Tahali jsme fixy a budovali 
jednotlivé výškové tábory. Celkem 
jich bylo pět. Postupně se do nich 
vynášel všechen potřebný materiál: 
jídlo, vařiče, palivo, spacáky atd. 
Občas výstup přerušila nepřízeň 
počasí. Já osobně jsem vystoupil do 
druhého tábora ve výšce cca 6000 
metrů. Potom přišla pošta (pošťák 
za ten měsíc přišel jen dvakrát)  
a v ní nějaký protokol, který říkal, že 
v expedici je 19 horolezců a jeden 
turista. Mžoura, který tyto papíry 
zařizoval, si myslel, že nejsem ho-
rolezec, a tak mě napsal jako turis-
tu. Styčný důstojník mi doporučil, 
abych se už dalšího výstupu vzdal. 
Naštěstí už to nebylo tak dlouho do 
data mého odchodu do Káthmándú, 
takže jsem si udělal několik výletů 
po okolí. Byl jsem se podívat pod se-
verní stěnou na Francouzské sedlo  
a také pod Dhaulagirí VII.

Po měsíčním pobytu v horách 
jsme s Petrem Schnablem vyrazili 
zpět do Káthmándú připravit auto 
na zpáteční cestu. Udělali jsme si 
malý trek okolo Annapurny. V Beni 
jsme odbočili do údolí Kálí Gandakí, 
která byla první řekou, ve které jsme 
se nesmočili, neboť nese jméno 
bohyně smrti. Tak už jsme tím bu-
ddhismem načuchli. Šli jsme proti 
proudu a viděli nádherné scenerie. 
Ve vesnici Gorapani jsme si počkali 
na počasí a před rozedněním spě-
chali na vyhlídkový kopec Pun Hill. 
Začínalo svítat a kolem nás se roz-
svítilo neskutečné divadlo. Slunce 
ozářilo postupně vrcholy Dhaulágirí, 
Annapurny, Tukuche Peak, Hiunchu-
li, Machapuchare a další, až osvítilo 
i nás. Nic podobného jsem v životě 
neviděl. Po sestupu jsme se vrátili 
do Káthmándú. Tady jsme pracovali 
na autě, poznávali pamětihodnosti 
a také jsme se tu dozvěděli velmi 
smutnou zprávu, že Jožo Psotka 
vystoupil se Zolo Demjánem na Eve-

rest, ale při sestupu zahynul. Asi po 
týdnu jsme jeli do Naudandy čekat, 
až se budou naši hoši vracet z hor. 
Dost se to celé protáhlo a cestu tam 
a zpět jsme jeli sedmkrát. 

Dne 31. října byl pro mě nejčer-
nější den. Ráno se objevil v Naudan-
dě šéf expedice Jirka Novák a od 
něj jsme se dozvěděli, že na vrchol 
Dhaulágirí vylezli 23. října Honza Ši-
mon, Jarýk Stejskal a Karel Jakeš. 
Honza Šimon se ale při sestupu 
zřítil. Bylo to hrozné. Okamžitě jsme  
s Jirkou Novákem jeli do Káthmán-
dú, kde jsme se dozvěděli další jo-
bovku – v Indii byla zastřelena Indira 
Gándhiová. K tomu všemu nám ve-
čer naboural opilý nepálský řidič za-
parkovaný kamion. Škoda se v noci 
zdála větší, ale během příštího dne 
jsme to dokázali s Petrem opravit.

Naše expedice pomalu končila 
a my se vydali na zpáteční cestu. 
V Indii byla téměř občanská válka, 
Pandžáb hermeticky uzavřený. Do-
cela nervy. Podařilo se nám navštívit 
v Ágře Tádž Mahal, nádheru, která 
se snad nedá ani popsat. Z Dillí vzal 
posledních devět členů expedice 
zpět do Prahy vládním speciálem 
tehdejší premiér Lubomír Štrougal, 
který se zúčastnil pohřbu Indiry 
Gándhiové. Trochu jsem jim závi-
děl, protože mě, Petra Schnabla  
a Jirku Pelikána čekala velmi dlouhá 
a strastiplná cesta domů. Ale konec 
dobrý, všechno dobré. 

Domů, do Hradiště
Naše hranice u Bratislavy jsme 

přejeli 2. prosince v 1 hodinu v noci. 
Čekali jsme hudbu a já nevím co. Ni-
kdo nás ale nevítal. Otrávení celníci 
říkali: Tady si to vyložte, my se vám 
na to ráno podíváme. My jsme byli 
poměrně napružení a Petr Schnabl 
jim povídal: Pánové, jestli vy si my-
slíte, že nás naserete, nás už nena-
serete. My jsme toho prožili tolik, že 
nás tohleto nemůže rozhodit. Dejte 
nám tam plombu, my pojedeme  
a vyřídíme si to v Český Lípě. Za 
20 minut nám tam plombu dali a jeli 
jsme. Dojeli jsme do Prahy do Jung-
manky, kde nás čekal Kadálek a ro-
dina Schnablova. Tam jsme vyložili, 
co bylo potřeba, a já zavolal k Jele-
novi (hostinec v Mnichově Hradišti, 
pozn. red.), tam byl v té době jediný 
telefon. A povídám, prosím vás, není 
tam pan Vopat? Není. A pan Kopec-
ký? Jo, ten tady je. Tak mi ho dejte. 
A tak jsem mu říkal: Broniku, prosím 
tě, skoč k Věrce, že přijedeme asi za 
hodinku, za dvě. A v Hradišti na nás 
muzika čekala. U našeho domu bylo 
nejméně 50 kamarádů a přivítání 
bylo velkolepé. Než jsme s Jirkou 
Pelikánem vylezli z kabiny, už nám 
podávali čerstvě natočené pivo od 
Jelena, a slavilo se pozdě do noci. 
Pro mě to byl jeden z největších 
životních zážitků. Když jsem přijel, 
říkal jsem si, že už nikdy. Ale později 
se to změnilo. Podíval jsem se tam 
znovu v roce 2012.  

O naší expedici si můžete pře-
číst knihu Mirka Lanče Šmída „Dva 
kroky od vrcholu“, knihu „Zabudni 
na Everest“ od Jarýka Stejskala 
nebo zhlédnout film Petra Schna-
bla „Vzpomínka na Dhaulagirí“ na 
YouTube. Expedice se účastnili: 
Jiří Novák, vedoucí expedice, Jarýk 
Stejskal, Karel Jakeš, Honza Šimon, 
Petr Schnabl, Pavol Rajtar, Karel 
Jerhot, Jan Ďoubal, Mirek Mžourek, 
Richard Kašťák, Jirka Pelikán, Josef 
Rybička, Gigo Vincentin, Zuzana 
Hofmanová, Alena Stehlíková, Bob 
Mrozek, Míra Šmíd, Jindra Martiš, 
Standa Šilhán a já.

Jan Patočka



Na návštěvě v kovárně ve Žďáru: debatovalo 
se o kovářském řemesle i lidové architektuře
V neděli 6. srpna 2023 jsme spolu 
s majitelkou kovárny při domě čp. 
10 ve Žďáru u Mnichova Hradiště 
uspořádali mimořádnou komento-
vanou prohlídku této stavby. I přes 
několik dnů trvající déšť výjimečně 
zpřístupněnou kovárnu z počátku 
18. století s obytným roubeným 
patrem z roku 1808 navštívilo přes 
130 lidí. Komentované prohlídky se 
ujala mimo jiné také paní majitelka, 
která úctyhodně o památku pečuje. 
Pro příchozí připravila i pohoštění. O 
kovářském řemeslu promluvil Pavel 
Kverek, mistr kovář a uznávaný zna-
lec slavíků z Kněžmostu, a Václav 
Toman z Mnichova Hradiště. Oběma 
také patří naše poděkování.

Na mnohé unikátně zde docho-
vané prvky lidové architektury jsme 
upozornili my z muzea Mnichovo 
Hradiště. Patří k nim například zá-

klopové prkno se jménem investora 
patrové stavby, tehdejšího kováře 
a podkováře Josefa Peldy, s data-
cí a citátem: ,,Jakož naši předkové 
stavěli nám, a my zase potomkům.“ 

Díky péči majitelů tato věta platí i na-
dále a ona úcta k práci našich před-
ků je zde cítit všude. Hradišťákům se 
citát jistě spojí se jménem jeho auto-
ra, Václava Budovce z Budova, který 

jej rozšířen ještě o duchovní rozměr, 
nechal vytesat do mramorové desky 
umístěné do fasády zdejšího zámku.

Kovářská činnost ve zdejší 
kovárně byla vykonávána do roku 
1936. Cenné patrové roubené sta-
vení je od roku 1958 památkově 
chráněno.

V roce 1982 se interiér stavení 
s přilehlou zahradou staly dějištěm 
televizního zpracování povídky  
A. P. Čechova Švédská zápalka  
v režii Jiřího Svobody s hvězdným 
obsazením v podobě Rudolfa Hru-
šínského v roli stárnoucího policej-
ního komisaře, Libuše Šafránkové, 
Josefa Somra, Josefa Abrháma, 
Jiřího Menzela a dalších. 

Karel Hubač, Lucie Holečková,
Muzeum města Mn. Hradiště
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Poděkování za letošní 
truhlářské dílničky

Děkujeme všem, kteří se v létě zú-
častnili truhlářských dílniček. Ty se 
pod vedením členů Jednoty bratrské 
konaly v červenci a srpnu v měst-
ském muzeu. A co se vyrábělo le-

tos? Tabulky se souhvězdími, která 
můžeme pozorovat na noční obloze.

Lucie Holečková,
Muzeum města Mn. Hradiště

KALENDÁR AKCÍˇ

13. ZÁŘÍ, 10:00, DOPOLEDNÍ PROMÍTÁNÍ
MŮŽEM I S MUŽEM

8. ZÁŘÍ, 20:00
INDIANA JONES A NÁSTROJ OSUDU
9. ZÁŘÍ, 20:00
OPPENHEIMER
10. ZÁŘÍ, 15:00
ONEMANSHOW: THE MOVIE

13. ZÁŘÍ, 19:00
NIKDY NEŘÍKEJ NIKDY
14. ZÁŘÍ, 19:00
GRAN TURISMO
15. ZÁŘÍ, 20:00
ONEMANSHOW: THE MOVIE

3. ZÁŘÍ, 15:00
MAVKA – STRÁŽKYNĚ LESA
6. ZÁŘÍ, 19:00
ONEMANSHOW: THE MOVIE
7. ZÁŘÍ, 19:00
DVĚ SLOVA JAKO KLÍČ

2. ZÁŘÍ, 20:00
NIKDY NEŘÍKEJ NIKDY

1. ZÁŘÍ, 20:00
BARBIE

KINO SPORT

Kamelot: 
zpravodaj města 

Mnichovo Hradiště  

zapsán do evidence periodického tisku  
Reg. č.: MK ČR E 19893

číslo 8/2023, náklad 4070 ks
vychází 1. září 2023

jako měsíčník vydává město Mnichovo Hradiště, Masa-
rykovo náměstí 1, 

295 21 Mnichovo Hradiště 
IČ: 00238309

Šéfredaktor: Mgr. Martin Weiss
telefon: 606 635 289, e-mail: kamelot@mnhradiste.cz

V zdravém těle zdravý duch, platí v Hradišti už 160 let
Největší tělocvičná organizace 
naší historie, Sokol, byla oficiál-
ně založena v roce 1862 v Praze  
a ještě v témže roce se začaly obje-
vovat první jednoty v dalších českých  
a moravských městech. Ideály so-
kolství pojali za své i obyvatelé Mni-
chova Hradiště, kteří již v roce 1863 
založili vlastní tělocvičnou jednotu. 
Mnichovo Hradiště si tak letos při-
pomíná její 160. výročí. Přijměte při 
této příležitosti pozvání na výstavu 
do městského muzea, na muzejní 
noc nebo na tematickou komentova-
nou procházku po městském hřbito-
vě po místech posledního odpočinku 
mnichovohradišťských sokolů, které 
společně připravují členové Sokola 
Mnichovo Hradiště a městského 
muzea.

160 let Sokola v Mnichově Hradišti
Výstava v prostorách městské-

ho muzea ve 2. patře Zámku Mni-
chovo Hradiště představí historii So-
kola jako společenského fenoménu, 

který měl významný vliv na formo-
vání československé národní iden-
tity i osobnostní rozvoj svých členů. 
Výstava detailně seznámí s historií 
mnichovohradišťské jednoty, místní 
sokolovny, kde po několik desetiletí 
dokonce fungoval první městský bio-
graf, dále s výraznými představiteli 
tělocvičné organizace a dokonce i 
s plány současných sokolů do bu-
doucna. Důležité místo na výstavě 
bude mít 3D model sokolovny, který 
naznačí, jaký vzhled hodlají sokolo-
vé svému sídlu vrátit. Historii přiblíží 
fotografie, dochované artefakty, ale 
i nemnohé archivní videozáběry – 
například ty, které zachycují při cvi-
čení člena místní sokolské jednoty  
a gymnastu Jaroslava Zahrádku, 
který byl členem širšího výběru čes-
koslovenských gymnastů na olympij-
ské hry v roce 1936.

Výstava bude zahájena verni-
sáží ve čtvrtek 7. září v 17 hodin, 
přístupná bude do 29. října. Svým 
vystoupením vernisáž ozvláštní čle-

nové TK Impuls, tanečního klubu, 
jenž rovněž funguje pod hlavičkou 
Sokola Mnichovo Hradiště

Muzejní noc v sokolovně
Ani v letošním roce nebudou 

zájemci ochuzeni o muzejní noc. 
Oblíbená akce se bude po sérii tří 
muzejních nocí, jejichž podtitulem 
byla „skrytá místa“, rovněž věnovat 
Sokolu. Hrané scénky, ukázky cvi-
čení a další program se bude ten-
tokrát kompletně odehrávat 22. září  
v sokolovně, a příchozí tak budou 
mít možnost objekt vystavěný v le-
tech 1904 až 1919 prohlédnout ze 
všech stran. Včetně soch sokolů, je-
jichž kopie by se měly po rekonstruk-
ci fasády sokolovny vrátit na místa, 
nebo 3D modelu, jenž znázorňuje 
budoucí podobu historického objek-
tu.

Významní zesnulí sokolové
Fenomén sokolství a příběhy 

místních sokolů budou námětem  

i další tradiční akce. V sobotu 4. lis-
topadu vezmou muzejníci zájemce 
na procházku po městském hřbito-
vě, která se pod názvem Významní 
zesnulí koná každoročně v období 
kolem dušiček. V rámci procházky 
pracovníci muzea představí osudy 
vybraných místních sokolů, napří-
klad náčelníka Františka Šírka, jehož 
připomíná pamětní deska umístěná 
v sokolovně, Jana Spurného, který 
pomáhal při stavbě sokolovny, nebo 
Heřmana Dámce, jenž byl jedním ze 
zakládajících členů místní sokolské 
organizace.

V případě, že jste objevili ma-
teriály či předměty spojené s his-
torií Sokola, můžete se obrátit na 
Muzeum města Mnichovo Hradiště 
nebo Aleše Rychlého, vzdělavatele 
jednoty, kteří se na vaše objevy rádi 
podívají.

Martin Weiss

2. AŽ 3. ZÁŘÍ, TENISOVÝ KLUB MH
TURNAJ DOSPĚLÍ B (TENIS)
16. AŽ 17. ZÁŘÍ, TENISOVÝ KLUB MH
TURNAJ STARŠÍ ŽÁKYNĚ B (TENIS)

19. ZÁŘÍ, 19:00, MIMOŘÁDNÁ PROJEKCE
ABBA: THE MOVIE – FAN EVENT

16. ZÁŘÍ, 20:00
DVĚ SLOVA JAKO KLÍČ
17. ZÁŘÍ, 15:00
BARBIE

20. ZÁŘÍ, 19:00
NĚMÁ TAJEMSTVÍ
21. ZÁŘÍ, 19:00
#ANNAISMISSING
22. ZÁŘÍ, 20:00
BOD OBNOVY 

27. ZÁŘÍ, 10:00, DOPOLEDNÍ PROMÍTÁNÍ
INDIANA JONES A NÁSTROJ OSUDU

23. ZÁŘÍ, 20:00
BARBIE
24. ZÁŘÍ, 15:00
TLAPKOVÁ PATROLA VE VELKOFILMU

27. ZÁŘÍ, 19:00
ONEMANSHOW: THE MOVIE
28. ZÁŘÍ, 10:00
TLAPKOVÁ PATROLA VE VELKOFILMU

MUZEUM
OD 7. ZÁŘÍ DO 29. ŘÍJNA, VÝSTAVA
160 LET SOKOLA V MNICHOVĚ HRADIŠTI

OSTATNÍ
1. ZÁŘÍ, 18:00, ZÁMEK MNICHOVO HRADIŠTĚ
KONCERT V ZÁMECKÉM DIVADLE
2. ZÁŘÍ, 13:00, HŘIŠTĚ NA KRUHÁCH
RODINNÝ SPORTOVNÍ DEN „KRUHOVSKÉ ŠMOULENÍ“

4. ZÁŘÍ, 17:00, SÁL ZŠ STUDENTSKÁ
ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA MĚSTA
6. A 20. ZÁŘÍ, 16:00, ZASEDACÍ MÍSTNOST MĚÚ
KONZULTACE ARCHITEKTA MĚSTA
16. ZÁŘÍ, 10:00, MASARYKOVO NÁMĚSTÍ
SOUSEDSKÁ SLAVNOST

28. ZÁŘÍ, 14:00, SÁL SOKOLOVNY MH, 1. LIGA
SOKOL MH A – TTC ELIZZA PRAHA (STOLNÍ TENIS)



PRÁCE U ČESKÉ SPOLEČNOSTI V MNICHOVĚ HRADIŠTI

Co Vás u nás čeká?
 Zajímavá a různorodá práce
 Práce s moderními technologiemi
 Čisté pracovní prostředí
 Přátelské prostředí menšího kolektivu
 Možnost učit se a profesně růst

Pojďte s námi vracet lidem úsměv

LASAK s.r.o. • Českobrodská 1047/46 • Praha 9 – Hloubětín • výrobní závod Mnichovo Hradiště • Jiráskova 601

www.lasak.cz/kariera
tel.: 739 275 132
e-mail: jobs@lasak.cz

PŘIJÍMÁME NOVÉ KOLEGY:

INZERCE

ZÁPIS 23/24

!!!! LETOS TO DÁME !!!!
ANGLIČTINA/ŠPANĚLŠTINA

www.kurzanglictiny.com
kancelar.english_school@hotmail.com

Tel.: +420 774 844 086, +420 737 047 748

• začátečníci / pokročilí
• kurzy pro veřejnost - skupinové / individuální, dospělí / děti
• doučování k maturitě
• firemní výuka / business English
• rychlá a efektivní Callanova metoda

INZERCE

IN
ZE

RC
E


